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Pravilnost n 
V O L I V C I P O V S O D P O T R J U J E J O 
Zadnja nedelja je potekla v stopnjevanih pripravah na 

volitve novih ljudskih skupščin, ki jih bomo imeli čez pičlih 
14 dni. Povsod je bila udeležba na predvolilnih zborovanjih 
prav dobra. Navzlic mrazu in slabim potem, snegu in blatu 
so ljudje množično prihajali na zbore in poslušali poslanske 
kandidate, se z njimi pomenili o številnih gospodarskih in 
drugih vprašanjih. Volilne priprave so dragocena šola tako 
za politične delavce, za funkcionarje organizacij in gospodar
skih podjetij, kot za najširše množice volivcev. Zanimanje 
za našo politiko, dosežene uspehe in nove naloge, je povsod 
izredno veliko. 

toliko usposobiti, da bodo kos 
nalogam, k i j ih od njih zahte
va hitrejši razvoj kmetijstva. 

Vol ivc i so z največjim zani
manjem poslušali svojega po
slanskega kandidata in bi l i 
zadovoljni, ker j im je pojasnil 
marsikaj, kar j ih je zanimalo. 
Po končanem zborovanju, na 

katerem so volivci postavili 
nekaj vp rašan j , se kar niso ho
teli ločiti od kandidata. V 
ožjem razgovoru v dvorani po 
končanem zborovanju in še 
pozneje so ljudje svojega po
slanskega kandidata seznanili 
še z raznimi problemi njihovih 
vasi. 

V Starem trgu ob Kolpi je 
pred približno 150 volivci go
vor i l v nedeljo dopoldne po
slanski kandidat N I K O ŠILIH. 
Potem ko je opisal naš dose
danji razvoj in naloge, ki so 
pred nami, so se oglasili tudi 
ljudje in razpravljali o teža
vah, k i j ih ima Poljanska do
l ina: o obrtnih delavnicah, k i 
bi j ih bilo treba ustanavljati, 
o boljši avtobusni zvezi z ob
čino, o nadaljevanju gradnje 
ceste čez Tančo goro, o osem
letki v Starem trgu itd. Popol
dne je bilo zborovanje na Si
njem vrhu, kjer so volivci se
znanili tovariša Si l iha z gospo
darskimi vprašanj i svojega 
okoliša. 

Poslanska kandidata V I K 
T O R ZUPANČIČ in N I K O 
B E L O P A V L O V I C sta govorila 
v nedeljo dopoldne v Dol. To
plicah, popoldne pa v Hinjah. 
Zlasti v Hinjah, kjer je bilo na 
zboru veliko mladih l judi , so 

se volivci z njima pomenili o 
katastru, k i n i urejen, o teža
vah, k i j ih imajo zaradi bliž
njega drž. lovišča, iz katerega 
prihaja divjad in dela škodo 
na poljih in pod. Na Gabru 
se je zborovanja udeležilo p r i 
bližno 80 ljudi, približno toli
ko pa popoldne tudi na Šte
fanu. Ing. V I L M A P I R K O V I C 
je v obeh krajih razpravljala 
z l judmi predvsem o kmetij
skih vprašanj ih in večji pro 
izvodu j i na vasi. Vol ivc i iz 
Štefana bodo preko občinske
ga odbora skušali urediti tudi 
več perečih vprašanj v zvezi 
z avto cesto, dali pa so tudi 
pobudo za ustanovitev šival
nice v Trebnjem. 

V Stopičah sta pred polno 
dvorano volivcev govorila 
poslanska kandidata JOŽE 
BORŠTNAR in M A K S V A L E . 
Vol ivci so z njima obravnavali 
razna krajevna gospodarska 
vprašanja in bi l i zadovoljni z 
obiskom in razgovorom. 

Veliko zborovanje v Podbočju 
Izredno dobra udeležba je 

bila tudi na zborovanju v Pod
bočju, kjer sta govorila mno
žici volivcev poslanska kandi
data F R A N C P I R K O V I C in 
L U K A D O L E N C . Predsednik 
tov. Pirkovič je s preprosto 
besedo razložil najprej boj in 
napore naših narodov, da smo 
dosegli to, kar imamo. Opisal 
je delo obeh skupščin, gospo
darstvo domačega okraja in 
naloge, k i nas čakajo na tem 

industrije na Dolenjskem. 
Tudi tu se je po govorih raz

vilo ž ivahno razpravljanje o 
krajevnih gospodarskih vpra
šanjih. Poudarit i moramo, da 
se je zborovanja v Podbočju 
udeležilo zlasti veliko žena — 
dokaz, da j im ni vseeno, kako 
bo Podbočje krenilo naprej. 

Viktor Avbelj v Mirni peči 
Na predvolilnem zborovanju 

v M i r n i peči je 9. marca go
vori l poslanski kandidat tega 
območja za republiški zbor, 
podpredsednik Izvršnega sve
ta ljudske republike Sloveni
je, tovariš Viktor Avbelj. Dvo
rana zadružnega doma je bila 
polna volivcev iz Mirne peči 
in okolice, kot še ni bila. Zbo
rovanja se je udeležilo okoli 
250 l judi. 

Tovar iš Avbelj je najprej 
obrazložil gospodarski položaj 

v državi, dosedanje napore in 
uspehe, ki so plod prizadevanj 
vseh naših delovnih ljudi. Delj 
časa se je zadržal na proble
mih kmetijstva, k i je glavna 
gospodarska panoga tudi tega 
območja. Odprava zaostalosti 
v kmetijski proizvodnji je po 
mnenju tovariša Avbl ja osnov
na naloga vseh. Poudaril je, 
da Je možen dvig kmetijstva 
samo na zadružni osnovi. 
Kmetijske zadruge je treba 

N0C0* 
ZBOROVANJE 
V BRSUINU 

V sredo, 12. marca, bo 
ob 19. url zvečer v 
dvorani zadružnega 
doma v Bršijinu veli« 
ko predvolilno zboro
vanje. Govoril »p po
slanski kandidat no
vomeške občine, pod
predsednik Izvršnega 
sveta LRS tov. Viktor 

Avbelj. 

Bitka se je začela; konec Jeseni 
mora biti dobojevana x zmago 
mladinskih delovnih brigad. Da 
so bili že prvi dnevi nadvse raz
gibani in poln' navduSenega po
leta mlađih graditeljev, pove 
fotografija: 250 m vodovodnega 
jarka I. novomeške brigade! In 

to je šele začetek. 

Prve brigade 
nam 

Prisrčen sprejem 
prvih mladinskih 
brigad v Veliki 
Loki, Trebnjem 
In Novem mestu 

V ponedeljek je poseben vlak pripeljal na Dolenj
sko prve brigadirje in brigadirke, ki bodo pripravili 
ta mesec naselja in vse ostalo za brigade, ki začno 
1. aprila graditi avto cesto. Že v Ljubljani je spremljala 
brigade na kolodvor velika množica ljudi, pri nas pa 
so jih toplo pozdravili in prisrčno sprejeli tisoči Do
lenjcev, zlasti pa naša mladina. V Veliki Loki sta 
izstopili dve brigadi, v Trebnjem dve in v Novem 
mestu tri. Mariborska MDB je odšla v naselje Kore-
nitko, dve primorski pa sta v Trebnjem in Veliki Loki. 
Na postaji v Veliki Loki so ljudje prisrčno sprejeli 
mladino, pravtako v Trebnjem, kjer se je zbralo na 
okrašeni postaji tisoč ljudi. Igrala je domača godba, 
brigadirje je pa pozdravil predsednik ObLO Ciril Bu
kovec. 

V Novem mestu je bilo ob prihodu brigad na okra-
Seni Glavni trg pravcato ljudsko slavje. Igrala je 
godba garnizije JLA, mladim graditeljem pa so Novo-
meščani, ki so napolnili trg, prisrčno vzklikali in jih 
toplo pozdravljali. Predsednik okr. komiteja mladine 
Jože Hartman in sekretar občinskega komiteja ZKS 
Jože Ravbar sta izrekla brigadirjem prisrčno dobro
došlico in jim hkrati zaželela uspeh pri velikem delu, 
ki smo ga začeli uresničevati 10. marca. Z željo, da bi 
se mladina v brigadah kar najprijetneje počutila v na
ših krajih, je bila slovesnost zaključena. 

Brigade so takoj nato odšle na delovna mesta. 
Novomeška brigada se je že dopoldne odpeljala z avto
busi v Mokrice pri Brežicah, celjska je odšla na Kar-
teljevo. murskosoboška v Mačkovec, ljubljanski pa 
v Kronovo. 

O C E M P B E M A L O G O V O R I M O I N P I S £ M O 

Nanredek sai: štirih let 

področju. Posebej je ocenil tu
di dolžnosti, k i so pred občino 
Kostanjevica-Podbočje, k i ter
jajo enotnost, požrtvovanje in 
združitev vseh sil za dvig in 
napredek. Tovariš Dolenc je 
govoril o volitvah v delavske 
svete in nekaterih vprašanj ih 

V predzadnji Številki Dolenj 
nost proizvodje in rast narodne 
1954 - 1957 (iz govora predsed 
Franca Plrkoviča v Ljubljansk 
si oglejmo podrobneje, kako so 
me*ne panoge v gospodarstvu 

V preteklem obdobju so posa
mezne gospod arske panoge raz
lično napredovale. O tem nam 
več pove pregled dviga narod
nega dohodka v primerjavi oz. 
odnosom na leto 1054: 

industrija in rudarstvo — 147 
(računajoč leto 1©54 z osnovo 
100). kmetijstvo 12«, gozdarstvo 
133, gradbeništvo 46, promet 130, 

Leta med minulimi in sedanjimi volitvami so bila polna velikih 
uspehov in zmag, ki so jih narodi Jugoslavije izbojevali v svojih na
porih za izgradnjo močnega gospodarstva, za razvoj socialistične de
mokracije, za boljše in srečnejše življenje vseh delovnih ljudi naše 
dežele, za mir in miroljubno sodelovanje med narodi. 

skega lista smo si ogledali vred-
ga dohodka v okraju v letih 
nika OLO Novo mesto tovariša 
em Radiu 18. febr- 1958). Danes 
napredovale v tem času posa. 

našega okraja. 
trgovina 116, gostinstvo 116, obrt 
128, intelektualne usluge 188 hi 
dejavnost kmetijskih zadrug 185. 

Najdlje trta segla Industrija in 
rudarstvo, velik je pa tudi 
vzpon dejavnosti kmetijskih za
drug, predvsem v odkupih. Pre
gled pa ne bi b i l popoln, če 
ne povemo še, kako so posamez
ne pa-noge udeležene v skup
nem narodnem dohodku okraja. 
Njihov delež je bil sicer vsako 
leto drugačen, lani pa so imele 
naslednje razmerje: 

NARODNI DOHODEK OKRA
JA: lOOVt: od česar odpade na 
industrijo in rudarstvo 28,8 odst., 
kmetijstvo 44,1 odst., gozdarstvo 
3,4 odst., gradbeništvo 3,4 odst., 

promet 3,1 odst., trgovina 3,2 
odst., gostinstvo 1,3 odstotka, 
obrt 6,5 odst., komunalna de
javnost 0,6 odst., intelektualne 
usluge 0,2 odst- in kmetijske 
zadruge 4,4 odstotka. 

Odločujoči delež odpade na 
kmetijstvo. Žal gre povečanje 
za 28 odst- v letu 1957 bolj na 
dvig cene kmetijskih pridelkov 
kot na večjo proizvodnjo. Le t i 
na je bila izredno ugodna, zlasti 
glede pridelka krompirja. Živi
noreja je napredovala nekoliko 
bolje od poljedelstva. V primer
javi z letom 1956 je bil odkup 
goveje živine in telet večji kar 
za 6000 glav in za 3900 mesnatih 
prašičev in pujskov. 

V kmetijstvu smo torej do
segli še premalo, zlasti če upo
števamo, da je to najmočnejša 
panoga glede narodnega dohod
ka in števila prebivalstva, k i [z 
kmetijstva živi. Danes dela v 

Kot vedno pri nas je tudi zdaj 
tako: skrbi in naloge brigadirjev 
»o hkrati skrb valčanov, koder 
bo tekla nova oesta. Domačini 
pri Ločni pomagajo brigadirjem 

I, novomeške MDB 

Okrajna konferenca 
ZKS bo v petek 

V petek 14. marca »e bo «a-
ČeU ob 8. url zjutraj v dvorani 
Doma JLA v Novem mestu 
okrajna konferenca ZKS (s č>-
»ner popravljamo naše obvestilo 
v prejšnji številki i " 
-*o Poročilu OK ZKS In revizij
ske kimii.siir ter razpravi po 
DorofHllh bodo volitve novega 
okrajnega komiteja ZKS, spre-
i e»n sklepov in volitve delega
tov z a VII. kongres Z K J. 

VREME 
* A CAS OD 14. DO 23. MARCA 

Sredi marca jasno In hitra 
otoplitev, le ponoči sprva ie 
•ttraz. Okoli 19. marca ponovna 
ohladitev t o b i l n i m i padavlna-

sneg do n i ž i n . V nasled
njih dneh raziasnitev in sprva, 

no ter p o n o č i o b č u t e n mraz, 
D«Tn«>j • postopno toplej*, 

V. M. 

V s e z a a v t o c e s t 
0 V glavnem štabu mlad. delovnih 

brigad (MDB), k l se Ja začasno na
selil v zdravilišču Šmarješke Toplice, 
je bilo že drugi dan po prihodu nad-
vee živahno. Komandant Mičo Novko-
vič mora pripraviti vse potrebno za 
pravočasen začetek ded na avto cesti. 
Prihod prvih MDB na področju H r 
vatske je bil napovedan za 5. marec, 
slovenske brigade pa so napovedale 
kot dan prihoda 10. marec. 

»Priprave teko v redu ln celo vre
me je ugodno,« nam je povedal tova
ri* komandant 4. marca, »Zdaj bomo 
določili komandante za posamezne 
sektorje. TI morajo takoj na mesto, 
ie pred prihodom brigad, da bodo so
delovali pri postavljanju naselij,« je 
dodal tovariš Novković. 

Ta dan so bil i »Štabovci« razen 
Angelce že vsi v rjavkastih delovnih 
oblekah. Pr i pomerjanj« so med sme
hom ugotovili, da je najmočnejši med 
njimi MIlan Gerielj, lanski koman
dant mladinskih brigad s ceste Novo 
mesto—Smednik. 

»E, Milane, 11 cel na najtell sektor 
Jer si najjači!« mu je smeje obljubil 
komandant glavnega štaba. 

0 Prve brigade so medtem prišle. 
Novomeška Je že od predzadnjega po
nedeljka delala v Novem mestu pri 
kopanju Jarkov za vodovod v Ločni 
In MaČkovcu in pri zajezitvi vode na 
Kiju. 

0 V B C je pripravljeno tudi za do
bit) poštno službo vzdolž nvto ceste. 
Poseben kamion bo vsak dan pripe
ljal vsem področnim poŠtam ob avto 
cesti novo poŠto in spet vozil v Bre-
li«i vse poštne pošiljke brigadirjev. 
PottO bodo pobirali kurirji v vseh 
Dl . i j ih in jo sproti dostavljali kra

jevnim poštam. Posebna telefonska 
linija bo vezala vsa gradbišča in na
selja; štab v otoškem gradu bo s šti
r imi linijami posebej zvezan z novo
meško okrajno pošto. Republiška 
poštna uprava je že poslala na avto 
cesto 50 strokovnih delavcev, k i bodo 
s pomočjo prvih brigadirjev opravili 
vsa potrebna dela. 

Q Profesor Janko Jarc, upravnik 
Dolenjskega muzeja, je 3. marca pre
daval v Šmarjeških Toplicah članom 
glavnega štaba o zgodovinski prete
klosti Dolenjske In njenem deležu v 
kulturni in narodnostni zgodovini na
še domovine. Ob tej priložnosti so 
sklenili, da si bo Štab s komandanti 
taborišč ogledal še pred začetkom 
glavnih del vse zgodovinske in narav
ne znamenitosti ob trasi, da bodo v 
brigadah lahko s njimi seznanjali 
mladino, ki pride k nam i i vseh ju
goslovanskih republik. 

# Od 16 naselij, ki so j ih pričele 
postavljati prve brigade vzdolž trase 
avto ceste Ljubljana—Zagreb, j ih bo 
stalo 13 ob slovenskih 61 kilometrih. 
Prvo naselje od hrvaške meje sem bo 
Mokrice pod znanim starim gradom, 
potem se vrste Ribnica, Prilipe in 
Gmajna. Na Gmajni bodo morali b r i 
gadirji skopati nekaj vodnjakov ter 
poskrbeti za električno napeljavo. 
Brigadirji, k i bodo živeli v naseljih 
Draga in Gorenje Kronovo, bodo 
lahko uporabljali tudi prosvetno dvo
rano v Beli cerkvi. Blizu Novega me
sta bo naselje Mačkovec, višje pa na
selje Dol. Karteljevo, kjer bodo br i 
gadirji tudi napeljali luč. Elektrike 
ni nlfti v Sentjuriju in Lukovku, ka
mor bo zdaj prišla z brigadirji, saj 
bodo v obeh krajih naselja. Dvanaj
sto naselje bo v Trebnjem, kjer bodo 
brigadirji lahko uporabljali kulturno 
dvorano « klnoaparaturo in telovad
nico. Zadnje naselje bo v Korenitki. 

Tudi na Karteljcvem že čakajo prve postavljene barake na brigadirje. 1'oletl 
bodo tu zraven postavili is šotore za 650 brigadirjev 

V vseh naseljih bo stalo 83 barak, 
poleti pa tudi več sto šotorov. 

» P r i p r a v e za z a č e t e k del na avto ce
sti bodo navzlic kratkemu roku ob vse
stranski podpori javnosti in prebivalstva 
u s p e š n o k o n č a n e do l . aprila, ko p r i č n e 
mo redno delati. Med Jugoslovansko 
mladino Je za avto cesto izredno zani
manje, saj se Je prijavilo nad 150.000 
mladincev, izbranih bo pa le Si.000 f i
z i č n o n a j s p o s o b n e j š i h in n a j b o l j š i h . T a 
b o r i š č a bodo letos sodobno opremljena. 
Vsako bo imelo televizijski sprejemnik, 
svojo kino dvorano, radio, razglasno po
stajo in pod. V e č j i problem bo preskrba 
z vodo, ker so zahteve sanitarne s l u ž b e 
velike. 

Mladina se bo lahko vsestransko š p o r t 
no uveljavljala. Z a razliko od p r e j š n j i h 
delovnih akcij letos ne bo t e ž i š č e na 
amaterizmu brigadirjev, t e m v e č na
sprotno—nudi l i j im bomo bogat in kva
liteten spored n a j r a z l i č n e j š i h prireditev 
in nastopov n a š i h n a j b o l j š i h ansamblov. 
N a j b o l j š i mladinci bodo š l i tudi na izlete 
po Sloveniji kot n. pr. na Bled, v Po
stojnsko jamo itd. Posebno š p o r t n e pr i 
reditve bodo letos zelo kvalitetne. Zve
za š p o r t o v Jugoslavije pripravlja skup
no z Zvezo Partizana v e č nastopov 
n a š i h n a j b o l j š i h š p o r t n i h ekip in celo 
d r ž a v n i h reprezentanc. Pripravljen bo 
atletski dvoboj Jugoslavija : M a d ž a r s k a , 
odbojkarsko s r e č a n j e Jugoslavija : Itali
ja, mednarodne tekme v tenisu, k o š a r k i , 
nogometni turnir n a š i h n a j b o l j š i h mo
š t e v kot so P A R T I Z A N . C R V E N A Z V E 
Z D A , V O J V O D I N A , D I N A M O In dr. 

Spored bo o b s e ž e n , v e č i n a prireditev 
pa v Novem mestu, ki ho n e k a k š e n cen
ter celotne delovne akcije. Seveda Je 
treba reš i t i š e v p r a š a n j e i g r i š č , ki j ih bo 
treba pripravit i . Potrebno bo tesno sode
lovanje, da bo celoten spored lahko 
u s p e š n o u r e s n i č e n . Partizanske In š p o r t n e 
organizacije v kraj ih v z d o l ž avto ceste 
bodo lahko z vsem tem svoje delo 
krepko p o ž i v i l e ter se moralno in ma
terialno okrepile. Gostovanja in obiski 
kvalitetnih ekip bodo tudi sicer imeli 
velik propagandni z n a č a j za š p o r t ln te
lesno vzgojo v n o v o m e š k e m o k r a j u . « 

— Iz govora komandanta Olavnega 
š t a b a M D B tov. M I C A N O V K O V I C A 
na okrajni s k u p š č i n i Partizana v 
DOL Topl icah 2. marca 1151. — 

kmetijstv^i dobrih 71 odstotkov 
prebivalcev novomeškega okra-
|ja. Splošen napredek okraja 
zahteva, da kmetijsko proizvod
njo močno dvignemo z uporabo 
naprednih agrotehničnih ukre
pov in s poglobljenim pogodbe
nim sodelovanjem kmetov z z i . 
drugami. 

(Nadaljevanje na 3. strani) 

Vodič 
p o D o l e n j s k i 

Z zgraditvijo avtomobilske cesto 
bratstva in enotnosti, bo odprta 
pot Dolenjski tudi v t u r i s t i č n e m 
pogledu. Nadaljnj i korak v tem, 
pogledu bo modernizacija ceste 
Novo m e s t o — M e t l i k a — Č r n o m e l j — 
Vinica z izhodom na Luiz ano, tO 
Je na avtomobilsko cesto Zagreb— 
Reka. Tako bodo naravne lepoto 
Dolenjske k i njene dTuge zname
nitosti dostopne d o m a č i m in tu
jim turistom. 

Potreba po preglednem v o d i č u 
po Dolenjski je zaradi t e « a č e d a 
lje v e č j a . Sklep o izdaji takega 
v o d i č a Je bil sprejet ž e pTed leti, 
toda do u r e s n i č i t v e ni p r i š l o . T u 
r i s t i č n a podzveza Dolenjske bo v 
sodelovanju z ljudskimi odbori iz
dala V O D I C PO D O L E N J S K I . Iz
daja v o d i č a je .predvidena š e pred 
l e t o š n j o t u r i s t i č n o sezono. 

V o d i č bo vseboval kratek opis 
geografskih z n a č i l n o s t i Dolenjske, 
o b š i r n e j e pa njen zgodovinski 
razvoj, zlasti obdobje narodno
osvobodilnega boja. Opisani bodo 
vsi v e č j i kraj i na Dolctnjskem od 
Grosuplja do Kolpe in Save s 
kratkimi podatki o glavnih zna
č i l n o s t i h kraja in b l i ž n j e okolice. 
V V o d i č u bo zajet tudi gospodar
ski ' U kulturni razvoi Dolenjske 
v povoj-nih letih. Opremljen bo s 
Š t e v i l n i m i fotografijami risbami 
ln x zemljevidom Dolenjske. Imel 
bo velikost ž e p n e g a formata z 
okoli 100 do 120 stranmi. 

K e r bo v o d i č hkrati tudi dober 
propagandni p r i r o č n i k z a n a š a 
podjetja ln ustanove, se je izda
jatelj VodJiča obrnil na le-te. da 
s "rimernimi oglasi podpre'o iz« 
<<ajo tega potrebnega p r i r o č n i k a . 

Z zborovanja 
v šentrupertu 

V torek, 4. marca, je bilo 
predvolilno zborovanje tudi v 
Šen t rupe r tu pr i Mokronogu. 
Udeležili so se ga razen ve l i 
kega števila volivcev tudi po
slanski kandidati JOŽE B O R -
S T N A R , F R A N C K R E S E — 
ČOBAN in T O N E P I R C . Go
vori l i so o jugoslovanski zuna
nji poli t iki , naši borbi za mir 
in o številnih gospodarskih 
vprašanj ih, k i zanimajo vsa
kogar. 

Nocoj, v sredo, 12. marca, pa 
bo ob pol sedmih zvečer ve l i 
ko predvolilno zborovanje na 
M i r n i za ves mirenski o k o l i l 
in vas Mirno. Zborovanje bo y 
domu Partizana. Na zborovanju 
bodo govorili poslanski kandi
dati našega okraja. Občinski 
odbor Socialistične zveze <Vab(fc 
k čimveč j i udeležbi! 



Z U N A N J E P O L I T I Č N I T E D E N S K I PREGLED 

• D O L E N J S K I L I S T « 

O KMETIJSKI PROIZVAJALNI ZVEZI V BELI KRAJINI 

Nalog več kot dovolj! 
Konac februarja j« okrajna 

aadirutoa zveza v Novem mestu 
•klicala v Črnomlju posvetova
nje s predstavnika zadrug iz 
Bele krajine o dosedanjem delu 
kmetijske proizvajalne zveze za 
Belo krajino in njenih bodočih 
nalogah. 

V r a z p r a v i so predstavniki za
drug poudarili, da je taka med-
zadružna organizacija za pospe
ševanje kmetijstva v Bel i kraji
ni nujno potrebna i n da je z 
dosedanjim delom upravičila 
svoj obstoj. Potrebno jo je le fie 
krepiti, zlasti pa uredditi njeno 
vzdrževanje. 

Predloga, da bi k dejavnosti 
kmetijske proizvajalne zveze 
priključili še gozdarstvo v Be
l i krajini, niso »prejela, ker bi 
bilo to v škodo nege gozdov in 
vzdrževanja gozdnih naprav. Po 
darljši razpravi so se zedinilt, da 
naj dobi kmetijska prodava jal
na zveza dotacije do časa, ko 
se bo lahko vzdrževati« iz last
nih sredstev. Pni tem so Se po
udarili, da opravlja proizvajal
na zveza v razvijanju belo

kranjskega kmetijstva pionirsko 
delo, zato ni mogoče upati, da 
se bo ie v pričetkiu postavila 
na lastne »finančne noge«. 

Obširne naloge, k i j ih ima ta 
medzadružna organizacija v Be
l i krajini, niso lahke in terjajo 
obilo naporov. Proizvajalna 
zveza zaposluje dva agronoma-
Lani je bilo težišče dela na ure
janju višnjevih in orehovih ne. 
sadov ter v pripravah za rigo-
lanje neplodnih površin. Dose-
daj je urejenih 25 hektarov sa
dovnjakov, pričeli pa so tudi z 
rigolanjem steljnikov, čeprav 
zaenkrat v manjšem obsegu. 

Nujno je, da ima proizvajalna 
zveza lastne stroje za rigolanje 
in drugo obdelavo zemlje. Z 
najetimi stroji gre delo le po
časi naprej, vsak stroj pa tudi 
ni primeren za uporabo v vseh 
področjih. 

Tisoči hektarov neplodnih po
vršin, kjer bi lahko rastla pše
nica in druge donosne rastline, 
stari in izčrpani vinogradi in 
skrajno nizki hektarski donosi 
v Bel i krajini — vse to nazna-

njja svojim lastnikom, katera 
pot pelje iz te zaostalosti. Za . 
družne organizacije, k i so to 
pot že nastopile, pa čaka na
loga, da bodo zgled za belo
kranjsko kmetijstvo. Osrednjo 
vlogo pri tem pa mora imeti 
kmetijska proizvajalna zveza 

Iz NOVOTEKSA 
Kot so p o r o č a l t na plenumu 

obe sindikalnega sveta Novo me
sto čJlani iz N O V O T E K S A , delo 
njihove sindikalne organizacije 
doslej n i bilo zadovoljivo, zdari oa 
So ga pož iv i la . Priredi l i so stro
kovni t e č a j za mlade delavce, da 
bodo bolje delali in v e č zasluždld. 
Letni z a M l j u č e k lanskega gospo
dar jenja je lep. kot Se nI bU. 

V podjetju imajo obratno men
zo, v kateri dobe delavci m u s l u ž 
benci tovarne izdatno kosilo za 75 
dinarjev. Narvzlic tej ugodnosti ni 
veliko zanimanja za prehrano • 
menzi. Delavci premalo oenijo to
pel obrok hrane. Bolj cenijo ne
kateri k m kruha s salamo in v i 
nom. Sedal raapravl-iajo, da b i 
uvedli se kuh-snje e n o l o n č n i c , ka
terih obrok bi staj samo od «5 do 
50 diin. T a k o bodo č l a n i kolektiva 
lahko p r t š l i izredno poceni do to
ple hrane. 

Mnogo premoto oa se delavci T 
N O V O T E K S U — a tudi v drugih 
podjetjih ni vel iko b o l j š e — zani
majo za razne o b č i n s k e nrobleme. 
Res pa ie tudi, da so bili kolek
tivi s temi problemi dosedaj slabo 
seznanjeni. T o Je treba v bodeča 
i z b o l j š a t i . 

Pretekli teden bo utonil v pozabo — 
kakor ie toliko preteklih tednov — kot 
eden tistih, ki se v njegovih dneh res ni 
zgodilo nič bistvenega. Nič takega, kar bi 
zarezalo v spomin globljo brazdo . . . 

KAJTI RES JE SLO VSE PO STAREM. 
Ameriški zunanji minister John Foster 
Dulles si ni mogel kaj, da ne bi vnovič 
dokazal, kako zelo zgrešeni so npi, da bi 
se tudi on pred prlčakujočlm svetom po
kazal v obleki zagovornika pametnega 
sporazuma. Kaj naj bi bil storil ameriški 
zunanji minister John Dulles, ko je videl, 
da so sovjetski voditelji res pripravljeni 
iti celo v WashIngton; da so privolili v 
konferenco zunanjih ministrov, ki naj bi 
pripravila srečanje »največjih kalibrov«? 
Storil je pač tisto, kar je bilo sanj najbolj 
naravno. Zapičil se je v sovjetski predlog, 
naj bi se sestalo trideset zunanjih mini
strov, z ugotovitvijo, da je to odločno pre
več, ker se v tolikšni množici »ne da niče
sar narediti«. In še to je izjavil, da morajo 
zunanji ministri načeti temeljna poli' "na 
vprašanja. Kaj so »temeljna politična 
vprašanja«, si vsakdo predstavlja po svo
je. Tudi John Foster Dulles. Eden njego
vih najljubših konjičkov je namreč ta, da 
bi bilo treba v najkrajšem času na naj
višji ravni začeti razpravljati o stanju v 
vzhodnoevropskih državah. ZDA bi nam
reč še vedno rade nekako dokazale, da 
je družbeni sistem v vzhodnoevropskih 
državah »nezakonit« in da tam »nekaj nI 
v redu«. Kajpak lahko takšne zahteve 
vzbujajo na nasprotni strani samo slabo 
voljo ln tako zmanjšajo izglede za spo
razum med velikimi — saj kaže, da bo do 
razgovorov slejkoprej vendarle prišlo. 

Seveda pa samo načelne izjave, da » A m e 
rika nikoli ne bo zapirala vrat v konfe
renčno dvorano«, ne morejo zagotoviti ni
kakršnega resničnega napredka. 

KAJTI RES JE SLO VSE PO STAREM. 
V Alžiriji se bojujejo kar naprej in v 
Parizu ni videti, da bi kaj več razmišljali 
o morebitni miroljubni rešitvi alžirskega 
spopada. V Parizu sicer razmišljajo o 
Alžiriji, vendar vedno le na enak način. 
Pretekli teden so poslali na vroča tla no
vih osemdeset tisoč vojakov in njim 
ustrezno število frankov. Napetost v odno
sih s Tunizijo se je nekoliko polegla, mor
da tudi zaradi neutrudne prizadevnosti 
ameriškega »angela miru« z diplomatsko 
aktovko Roberta Mnrphyja. SIcer pa, če
mu bi se razburjali! V francoski prestol
nici baje vsako nro pričakujejo, da bo 
mladi ministrski predsednik Felix Gail-
lard zapustil svojo staro politično pot; in 
spet so se začela priljubljena ugibanja: 
kdo bo ministrski predsednik v prihodnjih 
mesecih, tednih ali — celo dnevih? 

KAJTI RES JE SLO VSE PO STAREM. 
Gaillard bi se rad po stari navadi fran
coskih vladnih predsednikov rešil z ame
riško pomočjo in podporo. Dolarskega 
posojila je baje ostalo le še malo, kar pa 
se podpore tiče, bi si jo Gaillard želel pri
dobiti z načrtom o Sredozemskem paktu 
po vzora Atlantskega in Tihomorskega. Ta 
zamisel je pač mrtvorojeno dete; kajti v 
Washingtonu niso tako kratkovidni, da bi 
spregledali proteste ostalih evropskih za
veznikov, ki si nikakor ne želijo biti pri
tegnjeni v zaroto proti alžirskemu osvo
bodilnemu gibanju. Jasno pa je, da je to 
prvi in glavni namen francoske vlade. 

KAJTI RES JE SLO VSE PO STAREM. 
Razdeljeni arabski svet je zvedel to dni 
za dva atentata. Prvega so baje priprav
ljali agentje kralja Sauda, žrtev pa naj bi 
bil predsednik ZAR Naser. Polomili so 
ga le v toliko, ker, so skušali podkupiti 
načelnika sirijske protiobveščevalne služ
be. Tako so šli milijoni — kdove Iz kate
rega žepa — za gospodarsko graditev nove 
republike. Kralju Saudu je seveda sila 
nerodno in se brani na vse pretege. Sam 
je imenoval komisijo, ki vodi preiskavo o 
tem, »kdo je zlorabil njegovo ime«. Kdo 
ve, kdo ga je? Pa tudi Bnrgiba, predsed
nik Tunizije, je nekaterim zelo napoti. 
Celo takim, ki jim tega ne bi nihče pri
sodil. Marsikdo mu je že očital preveliko 
zahodnjaštvo; da pa bo prišlo tako daleč 
(pravili so namreč, da je njegov pobegli 
tekmec Šalah Ben Jusef iz Kaira z ved
nostjo egiptovske vlade pripravljal aten
tat nanj), bi si le redkokdo mislil. Pa je 
šlo. Kaže, da v odnosih med arabskimi 
državami in osebnostmi še dolgo ne bo 
vse Čisto gladko In enotno. To je kajpak 
razumljivo, a vendar . . . 

KAJTI RES JE SLO VSE PO STAREM, 
ln da je res šlo, je dokazal tisti »atomski 
šofer«, ki se je bil napil dobrega škotskega 
whiskyja. On je namreč eden šestih bri
tanskih šoferjev, ki znajo na svojem to
vornjaku varno prevažati atomske bom
be. Kaj, če bi bil takrat, ko je bil v roži
cah, prevažal svoj prijazni tovor? Potem 
— vsaj zanj — ne bi šlo več po starem. 

Da, to je posmeh, ki pa ima žal tudi 
telo resen, skoraj tragičen prizvok... 

Predstai^ljamo vam DA
NICO BELOPAVLOVIC — 
prvo Dolenjko, ki je postala 
inženirka gozdarstva. 

»V Hrastu pri Metliki 
smo imeli posestvo, ki nam 
je bilo leta 1929 prodano. 
Ostal nam je samo košček 
gozda. Tisti košček gozda 
nam je po hudem udarcu, 
ki nas je zadel, predstav
ljal simbol našega imetja. 
Vsako nedeljo je oče nas 
otroke vodil tja. Gledali 
smo drevesa, otipavali skor
jo in veselo rajali po svo
jem. Počasi smo spoznali 
vsako drevo, vsak mahec, 
vsak kamenček in grmiček. 
Tako sem vzljubila naravo. 
Kadar je bilo pri hiši naj
teže, smo se vsi spomnili 
na naš gozd in vsem nam 
je odleglo. 

Možnosti za šolanje nisem 
imela, nekaj zato, ker ni
smo imeli sredstev, nekaj 
pa, ker med vojno ne bi 
bila sprejeta v gimnazijo. 
Leta 1944 sem dokončala 
na osvobojenem ozemlju v 
Metliki prvi razred gimna
zije, nato v Novem mestu 
dva razreda, nadaljnjih pet 
in veliko maturo pa v Ljub
ljani. Leta 1950 sem se vpi
sala na Gozdarsko fakulte
to v Ljubljani." 

»Zakaj ste se odlocHH za 
gozdarski študij?*' 

»Za profesuro nimam ne 
smisla ne veselja. Iz moje
ga pripovedovanja ste lah
ko razbrali, kakšen pomen 
je imel v moji mladosti gozd 
in prav zaradi tega gozda 
sem vzljubila naravo, zato 
sem se tudi odločila za štu
dij gozdarstva.*! 

Inženirka Belopavloviče-
va je vstala, stopila do 
omare, vzela iz nje zajetno 
črno mapo in jo položila 
na mizo. Sonce je prodrlo 
oblake in posijalo skozi 
ozko režo. Nagajiv žarek 
se je prismejal, malo po-
plesal po mizi in se usta
vil na mapi. Zlate črke na
slova so zablestele v njego
vi svetlobi. Berem: »Di-
ptomsko delo. Ureditveni 
načrt lesne mase privatne
ga sektorja za katastrsko 
občino Dolenjske Toplice. 
Belopavlovič Danica.-

Nato listam po mapi. V 
njo je tovarišica Danica 

vložila dve leti vztrajnega 
in napornega dela. Za vsa
ko posamezno parcelo je 
na kartici našteto število 
dreves ločeno po vrstah, 
izračunana je kubatura lesa 
in letni prirastek. Kmetje 
iz katastrske občine Dolenj
ske Toplice verjetno niti 
ne vedo, koliko so z nje
nim delom pridobili. Sečna 
dovoljenja za to področje 
se bodo lahko izdajala se
daj brez zadržkov. Treba je 
poiskati samo kartico go
spodarja, na kateri je vpi
san letni prirastek lesa in 

S SEJE SVETA ZA NOTRANJE ZADEVE OKRAJNEGA LJUDSKEGA ODBORA NOVO MESTO 

Se res p o b o l i š u j e m o ? IZ RAZNIH STRANI 

že se lahko izda sečno do
voljenje. Malokateri štu
dent si Izbere za diplomsko 
delo nalogo iz praktičnega 
področja. Tovarišica Danica 
pa si je izbrala tako težav
no nalogo v želji, da bi ko
ristila svoji Dolenjski in 
njenemu človeku. 

»Se dve vprašanji imam 
tovarišica: kakšno delo ste 
prevzeli sedaj in pa vaše 
mišljenje o Dolenjskem li
stu?« 

»Sedaj delam na taksaci-
ji. Glede vašega lista se 
lahko samo pohvalno izra
zim, ker mi je zelo všeč kot 
lokalni časnik našega po
dročja, ki prinaša vse 
drobne novice." 

Vračam se po isti poti, 
pred očmi pa mi lebdi 
obraz ing. Danice Belopav-
lovičeve, prve Dolenjke, ki 
je postala inženirka go
zdarstva, njen skoraj pre-
resni obraz, ki kaže, da je 
pot, ki jo je prehodila, bila 
težka. -CS. 

Poročilo tajništva za notranje zadeve OLO Novo mesto na 
prvi seji sveta za notranje zadeve bi lahko i menovali zbirnik 
slabosti, kaznivih dejanj, prekrškov in dmgih negativnih last
nosti ljudi. Vsekakor j * ta zbirnik tudi za leto 1957 zelo pester, 
vendar manj obsežen, kot je bi l prejšnje leto. Tudi v tem zbir
niku, kot v celotnem delu tajništva za notranje zadeve, se 
vedno bolj čuti vpliv družbenega upravljanja v gospodarstvu 
Ln vzgojnih ukrepov naših organov, k i skrbe za poštene odnose 
v družbi ter se bore za odpravo človeških slabosti. 

Lani smo imeli v okraju 734 
kaznivih dejanj, prt katerih j « 
bilo udeleženih 808 oseb, pred
lanskim pa 1174 kaznivih dejanj 
s 1307 udeleženci. Kaznivih da 
janj zoper življenje in telo je 
bilo lani 135 (52 manj kot prejš
nje leto). Občutno so padla kaz
niva dejanja zoper narodno go
spodarstvo — od 135 na 33, zo
per družbeno premoženje pa od 
525 na 325. Močno se je znižalo 
število kaznivih dejanj gospo
darskega kriminala, nevestnega 
poslovanja, nedovoljene trgovi
ne, prekupčevanja z valutami, 
uničevanje gozdov ln nezakoni
tega lova. Nezakoniti ribolov Pa 
je porasteL 

Najtežji primer gospodarske
ga kriminala je bil odkrit v 
Destilaciji Mirna, kjer je bla
ga j ničarka poneverila približno 
poldrug milijon din. Tatvina 
ljudskega denarja je bila ugo
tovljena tudi v občini Kostanje
vica Podbočje, kjer Je neka 
uslužbenka postopoma vzela iz 
blagajne nad 120.000 din. Na-
vzLic manjšemu številu kaznivih 
dejanj je bilo lani škode zaradi 
prekrškov 89,111.575 din. Torej 
se vedno velika družbena škoda. 

Na zmanjšanje gospodarskega 
kriminala vpliva nedvomno več
ja družbena kontrola, javno oži-
goaanje dosedanjih primerov 
(kar vzgojno vpliva), pogloblje
no družbeno upravljanja ln 
drugo. 

Potrebno Je tudi poudariti, i * 
Je bila kaznovalna politika 
ublažena. Množičnih kaznovanj 
državljanov ni- Organi tajništva 
za notranje zadeve so se ome
j i l i bolj na proučevanje in opo
zarjanje. Mnoge manjše prekr
ške so organi L M rešili s porav
navami med prizadetimi. T i k i h 
poravnav je bilo lani 166. Na
sploh je bil v delu organov LM 

zabeležen viden napredek, kar 
Je posledica njihovega stalnega 
strokovnega Izpopolnjevanja. 

7 pretepih močnejši 
udarci 

Zoper življenje in telo je bilo 
lami 135 kaznivih dejanj, pred
lanskim pa 187. Kaže pa, da so 
pretepači lani krepkeje mahali 
kot predlanskim Uboja sta bila 
lani dva, predlanskim trije: hu
dih telesnih poškodb je pa bilo 
lani kar 31, nasproti 19 leta 
1956. Lahkih telesnih poškodb 
je bilo 53 manj kot predlanskim. 
Nad polovico Jr^dih telesnih po
škodb je bilo laađanih pri pre
tepih pijanih oseb. 

Samomorov je bilo lani 14, 
smrtni nezgodi 2, požarov poslo
pij m drugih objektov 29, poži
gov pa 23. Lahkomiselnost za
hteva vsatoo leto hude žrtve. Z 
eksplozivom — večinoma s staro 
municijo — je bilo lani 12 ne
sreč, to je tri več kot prejšnj* 
leto. P r i teh nesrečah so bile 
štiri smrtne žrtve, 5 težkih in 
6 lahkih telesnih poškodb. T r i 

osebe, poškodovane nrl teh ne
srečah, bodo dosmrtni invalidi. 
Po vojni je bilo v našem okra
ju skupno že 109 nesreč s starim 
orožjem in razstrelivom. Pri teh 
je bilo 43 smrtnih primerov in 
62 primerov hude telesne po
škodbe. Največ se pr i tem po
nesreči otrok, kar kaže, da smo 
po vzgojni plati v tem pogledu 
premalo 6fcorili. 

Od 21 na 3,5 odstotka 
Sprememba kaznovalne poli

tike se kaže v številkah sodni
kov za p r ek r ške Leta 1956 je 
bilo kaznovanih v okraju okoii 
21 odstotkov prebivalcev, lani 
pa le 3.5 odstotka. Štirje občin
ski in en okrajni sodnik za 
prekrške so imeli lani kar 68.1 
odstotkov manj prijav kot 
prejšnje leto. 

V 47 primerih so sodniki za 
prekrške izrekli zaporne kazni 
za skupno 878 dni zapora, v 739 
primerih »o naložili denarno 
kazen, v 723 pa kazen ukora. 
Prestopniki so bi l i kaznovani 
skupno na 1,336.810 din kazni, 
kar je za 865.000 din manj kot 
prejšnje leto. Kazni so res niz
ke, saj znaša povprečna kazen 
le 1.600 din. 

Poseben problem, s katerim se 
ukvarjajo organi tajništva za 
notranje zadeve in tudi svet, so 
Cigani. Svet je predlagal občin
skim ljudskim odborom naj do
ločijo kraje, kjer ae Cigani 

lahko naseljujejo. To je prvi 
ukrep za postopno reševanje te
ga problema, zato bi marali 
ljudski odbori sprejeti sklepe 
in j i h izvajati. Težave a Cigani 
bo mogoče rešiti le s prevzgo-
Jitvido teh ljudi. 

Svet za notranje zadeve Je na 
seji obravnaval še druga vpra
šanja s tega področja. Uskožben-
sivo tajništva se stalno manjša, 
zato pa mora biti njegovo delo 
kvalitetnejše ter mora imeti za 
uspešno opravljanje nalog po
trebne pripomočke. Treba j i 
poudariti, da delajo in žive or
gani "tajništva najve&krat v tež
kih pogojih. Mnogi uslužbenci 
so brez stanovanj v krajih 
službovanja al i imajo najslabša 
stanovanja (podstrešna, podklet-
na ali pa celo v župniščih), torej 
tam, kjer drugi nočejo stano
vati- Navzlic temu opravljajo 
svojo službo vestno ln s čutom 
odgovornosti. Noč in dan bde 
nad varnostjo imetja in ljudi. 

Družbeno upravljanje v poslih 
notranjih zadev je eden od ko
rakov za vedno širše vključeva
nje državljanov za reševanje 
družbenih problemov s tega 
področja. 2al sveti za notranje 
in splošne zadeve pri občinskih 
ljudskih odborih še niso našli 
prave vsebine dela. Ko bo do
seženo še to, bomo lahko tuci 
glede zmanjševanja in odprav
ljanja kaznivih dejanj dosegli 
še vačje uspehe. 

Odkup nepremičnin za avtocesto 
Pred p r i č e t k o m gradnje avtomo

bilske ceste Je potrebno vse ure
dit i z lastniki zemlje, koder bo 
Sla trasa. Odstraniti bo treba tudi 
v e č stavb. Za ureditev teh vpra
š a n j so dve zakonite m o ž n o s t i ; do
govor z lastnikom ali razlastitev 
po postopku. 

Komisije, k i urejujejo ta vpra
š a n j a na terenu, delajo predvsem 
po prvem n a č i n u , to je na osnovi 
dogovora med lastnikom ln inve
stitorjem, č e p r a v je to za Investi
torja morda nekoliko d r a ž e . Po 
tem postopku investitor odkupuje 
od lastnikov" zemljo in posamezne 
stavbe, k i Jih je treba zaradi ceste 
odstraniti. Č e p r a v Je bilo sem in 
tja m o ž n o d o s e č i s. posameznikom 
sporazumno prodajo z d a l j š i m i 
razgovori. 1e dosedaj delo poteka

lo kar v redu. Lastniki parcel ln 
stavb pravilno razumejo, za kaj 
gre in k a k š n e g a pomena bo imela 
cesta za n a š e gospodarstvo, in ker 
vidijo š e , da dela komisija p o š t e n o 

primerno o d š k o d n i n o , ne delajo 
in je Investitor pripravljen p l a č a t i 

l in 
t e ž a v . 

Komisi ja oceni vsako z e m l j i š č e 
pn utvnrni vrednosti Osnovna od-

Notranjepolitični tedenski pregled 

\ L \ I l l \ A POT M V Z G 0 U 
O gospodarskih uspehih v preteklih le

tih ter o najvažnejših nalogah organov 
družbenega samoupravljanja ter delavskih 
svetov je pretekli teden govoril podpred
sednik Zveznega Izvršnega sveta tovariš 
Edvard Kardelj. 

V preteklih letih, zlasti pa lani, smo 
dosegli vrsto pomembnih uspehov, ki jih 
prav lahko podkrepimo t prepričljivimi 
številkami. Industrijska proizvodnja se je 
razvijala tako naglo kot nikjer drugod po 
svetu. Seveda, te uspehe smo dosegli na 
osnovi spremenjenih gospodarskih odno
sov in na osnovi političnega sistema, de
lavskega samoupravljanja In uveljav'janJa 
komun. Ce označimo proizvodnjo, ki jo 
Je dosegla Jugoslavija v letu 1939 s sto, 
potem je znašala proizvodnja leta 1946 
79, leta 1955 — 242, lani pa že 308. Pri tem 
Je' treba upoštevati ie to, da je proizvod
nja pri nas po letu 1948 znatno padla 
Skok, ki smo ga dosegli pozneje, Je zato 
toliko pomembnejši. V t—n času, se pravi 
od leta 1946 pa do leta 1955. Je bil v neka 
terih drugih deželah dosežen takle napre
dek: Proizvodnja v Belgiji se je povečala 
od 100 na 153. v Angliji od 101 na 159, 
Franciji od «4 v letu 1946 na 168 v letu 
1955, v Kanadi od 157 na 243, kar je pri
bližno na isti visini kot pri nas v Jugo
slaviji. Seveda, to so le odstotki. Izhodišč 
ne točke so bile v omenjenih deželah pre 
cej drugačne kot pri nas. Tam Je bila 
Industrija že v letu 1946 na veliko višji 
ravni In zato tudi napredek dosežen laže 
ln z veliko manjšimi napori. 

V tem času Je Slovenija napredo\mla še 

hitreje kot ostale republike. Ce vzamemo 
tako kot za vso Jugoslavijo osnovo leto 
1939 in označimo proizvodnjo s 100, jo 
dosegla proizvodnja v letu 1946 — 87, leta 
1955 — 247 in leta 1957 — 300. Torej šele 
lani je bila jugoslovanska proizvodnja nad 
proizvodnjo v Sloveniji. To pomeni, da so 
Že začele obratovati vse tovarne, z drugo 
besedo bi rekli, da so že začele vračati 
sredstva, vse tiste Investicije, ki smo Jih 
vlagali v nerazvita področja. Leta prispe
vajo k skupnemu jugoslovanskemu boga
stvu. Leta 1955 Je Slovenija z omenjenim 
indeksom 247 v naglici razvoja napredo
vala hitreje kot vse najbolj razvite drža
ve, vštevšl Anglijo In Ameriko. Pri tem 
Je treba upoštevati, da je Slovenija že 
dokaj razvita, zato je ta uspeh toliko 
pomembnejši, hkrati pa dokazuje, da Slo
venija ni bila prav nič zapostavljena kot 
nekateri še danes govoričijo. 

Zlasti pomemben je napredek naše In
dustrije v zadnjih letih. Leta 1954 je bila 
proizvodnja v Jugoslaviji za 13 % večja 
kot leto prej, leta 1955 za 16 % večja kot 
leta 1954, naslednje leto se je povečala 
za 10 % v primerjavi s prejšnjim letom, 
lani pa je bila ponovno za 16 % večja 
kot leta 1056. Tovariš Kardelj Je na zboro
vanju navedel primere, kako se je Indu
strijska proizvodnja v teh letih razvijala 
v drugih državah. Tudi Iz teh številk je 
razvidno, <l « ie jugoslovanska industrijska 
prni/vodu);» napredovala daleč hitrele kol 
v katerikoli drugi državi. Razumijivo, da 
se je zato povečal tudi narodni dohodek 
Od lets. 1947 pa do lani se je povečal ca 

85 %, torej smo bili neprimerno bogatejši 
kot v začetku graditve močnega gospo
darstva. 

Leta 1956 smo si že lahko zastavili na
logo: pospešiti dvig življenjske ravni. To 
pa še vedno nI lahko, kajti stvar nf odvis
na samo od dobre volje, niti od enostav
nega poviševanja plač ali določanja cen, 
marveč v prvi vrsti od količin potrošnega 
blaga. Tu začenjajo težave, kajti medtem 
ko smo v industriji napravili velik skok, 
je kmetijstvo ie vedno zelo zaostalo. Na 
življenjsko raven je vplivalo tudi stalno 
pritekanje delovne sile v industrijska na
selja. 

Osebna potroinja se je iz leta v leto 
povečevala In je bila lani za 21 % večja 
kot leta 1948. Toda, če vzamemo v poštev 
porast števila prebivalstva, je napredek 
mnogo skromnejši. Lani smo prvič dosegli 
višjo življenjsko raven v primerjavi a 
letom 1948, kar s drugo besedo pomeni, 
da smo od leta 1957 napredovali le toliko, 
da *mo lahko povečali število zaposlene 
delovne sile, ne da bi zmanjšali življenj
sko raven tistim, ki sb Že bili zaposleni. 

Razen dviga življenjske ravni pa smo si 
v tem času postavili še drug cilj: stabili
zacijo trga. Brez tega bi naša politika plač 
In nagrajevanja ne mogla doseči zažele
nega uspeha. Zato že letos predvidevamo 
korake, ki bodo prispevali k stabilizaciji 
trga. Ze lani Je bil dosežen lep napredek 
tudi v dvigu produktivnosti dela. kar je 
prav tako zelo važno, če hočemo doseči 
resnično povečanje življenjske ravni. Edi
no povečana produktivnost dela lahko 
prinese večje količine blaga, n tem pa tudi 
utrjene cene In večjo vrednost plače. Ra
čunajo, da s« Je lani povečala proizvod
nost za » %, Letos hI morali doseči ob 
pravilnem nagralevanfu prav take, če le 
ne večje uspehe. Pravilno nagrajevanje 
mora biti največja spodbuda ta povečanje 

produktivnosti. 

Tu bo če* nekaj mesecev spe
ljana ie nova cesta. Na riuskl 
pri Trebnjem so začeli podirati 
dve hiil, ki se bosta umaknili 

veliki cesti 

kupna cena Je desetkratni kata
strski donos. M i m o tega p l a č a In
vestitor tudi morebitne posevke na 
odkupljenem z e m l j i š č u , prav tako 
s t r o š k e gnojenja ln drugo. Sadno 
drevje p l a č u j e j o prav tako po 
vrednosti. Los sadnega drevja, ki 
ga Je treba posekati, ostane last
niku, mora ga pa odstraniti do 1. 
aprila, d r u g a č e mu les ne pripada 
v e č . Isto vella za gozdno drevje. 

Za odkup stavb dela posebna ko-
mlslla. T a oceni vsako stavbo po-
sebel, kot bi bila grajena sedaj ter 
odbije dosedanjo Izrabilenost. N a 
ta n a č i n I z r a č u n a n ! znesek p l a č a 
Investitor brez odbitka. P O R O I Je, 
da se lastnik z a v e ž e , da bo do 1. 
aprila odstranil » t a v h o . V tem pr i 
meru mu mimo dogovorjenega pla
č i l a ostane tudi ves material Ce 
pa ne bi do l . aprila odstranil 
stavbe, napravi to investitor na 
nlegove s t r o š k e |n z a d r ž i tudi ma
terial. 

Mimo o d š k o d n i n e za stavbe pla
ča Investitor -tudi o d š k o d n i n o za 
preselitev ln vselitev v novo stav
bo. V primerih, kjer bo lastnik 
imel v e č l e s t r o š k e zaradi dovoza 
gradiva' za novo stavbo. Investitor 
tudt za to prizna o d š k o d n i n o In
vestitor ph iča o d š k o d n i n o tudi za 
» n o i i s č a , vodnjak* in drugo, č e 1e 
treba to Odstraniti zaradi gradnje 
c< ste 

Dogovorjeno ceno za r e m l U š č t 
dobe lastniki p l a č a n o v nekal 

1 kemijskega tehnika 
z diplomo TRS, lahko 
tudi brez prakse, ln 

t Iznčena sodarja. 
vešča strojnega dela 
sprejme takoj podjetje 
Slovenija vino, Ljublja
na, obrat 

BELSAD, Črnomelj 

OBJAVA 
Obveščamo vse, ki se 

obračajo na naše pod
jetje za dodelitev raznih 
podpor, da podjetje nima 
na razpolago potrebnih 

finančnih sredstev 
ln da na take proSnje 

ne bo odgovarjalo . 

N0V0LES 
Novo mesto 

dneh. P r i p l a č i l u stavb pa Investi
tor z a d r ž i 30 odstotkov dogovorje
ne cene za primer, da prodajalec 
ne bi do 1. aprila odstranil stavbe. 
Tist i , ki bodo do tega roka izpol
nil i obvezo, bodo dobili i z p l a č a n o 
takoj po izpolnitvi š e teh z a d r ž a 
n ih SO odstotkov. 

Glavni pomislek lastnikov stavb, 
ki ga je treba odstraniti, je — ka
ko bodo pr i š l i do novih stavb. 
Marsikdo bi se takoj o d l o č i l , da 
prepusti investitorju staro stavbo, 
č e mu postavi enakovredno na 
drugem mestu. Tega investitor se
veda ne more prevzeti. Za zgra
ditev nove stavbe mora skrbeti 
lastnik sam. T o pa je z d r u ž e n o z 
d o l o č e n i m i t e ž a v a m i , tako glede 
gradiva kot strokovnih m o č i . Ko
misija bo na o d l o č i l n e m mestu pr i 
p o r o č i l a , da Imajo taki graditelli 
prednost pri nakupil gradiva in dS 
nC bi imeli t e ž a v pri izposlovan in 
s e č n i h dovoljeni za potrebni les. 
Ker so v sestavu komisij tudi 
predstavniki okrajnega ln o b č i n 
skih ljudskih odborov, upalo, da 
bodo ljudski odbori ustregli ta
kim graditeljem, ki morajo gra
diti zaradi avto ceste. 

Dosedal je komisHa za odkup 
stavb odkupila n a l v e č stavb v 
Ruhnt vasi, k l er bo v eelotl od
stranjeno pet d o m a č i j . Nekal 
stavb bodo odstranili tudi v Dragi. 
Komisije š e niso z a k l j u č i l e dela, 
ker j ih je oviral zarinil sneg. Pok 
1e zelo kratek, zato 1e treba I vse. 
ml prlpravl la lnlml deli hiteti 

• B E O G R A D — D r ž a v n i se
kretar za zunanje zadeve K o č a 
P o p o v l č Je izjavil , da pomeni 
nadaljevanje poskusov z razno
vrstnim Jedrskim o r o ž j e m ž e 
dejansko vojno proti č l o v e š t v u . 
T a izjava je p r i š l a zelo o pra
vem č a s u ; britanski ministrski 

( predsednik Mae mi lian je n a m 
r e č ž e izdal navodila za pr ipra
ve na prvo l e t o š n j o britansko 
poskusno eksplozijo vodikove 

bombe. 

( • D A M A S K — Predsednik 
Z d r u ž e n e arabske republike 
Naser in Jemenski princ E l 
Badr sta podpisala protokol o 
p r i k l j u č i t v i Jemena k Z A R . 
Predsednik Naser bo kmalu 

I obiskal Jemen. 
• L O N D O N — Britanske la

buriste spet tarejo hude skrbi . 
Na levem kr i lu njihove stranke 
|e n a m r e č nastala nova p o l i t i č 
na skupina, k i si je nadela ime 
• Z a zmago s o c i a l i z m a « . Njen 
vodja je lan Mikardo , njen 
cilj pa je, da se Britanija od
pove uporabi jedrskega o r o ž j a 
v vsakem pr imeru in da labu
r i s t i č n a stranka sprejme » r e s 
n i č n o s o c i a l i s t i č e n « program 
notranjega razvoja. Vodstvo 

| l stranke si dela sive lase zaradi 
tega, ker bi rado popeljalo n « 
voUtve enotno stranko, ki ima 
precej m o ž n o s t i za uspeh. 

• P A R I Z — T u k a j so odkri l i 
veliko tihotapsko afero. V e č 
p a r i š k i h tvrdk Je n a m r e č od-

premljalo a l ž i r s k i m upornikom 
velike p o š i l j k e obutve in d r u 
gega materiala. Preiskava je v 
teku, 

• L O N D O N — S p o r o č i l i so, 
da bo britanski obrambni m i -
nlstem Duncan Sandys v mese
cu maju obiskal sovjetsko pre
stolnico Moskvo. Menijo, da bo 
s tem obiskom Britanija spet 
p o s k u š a l a prevzeti p o s r e d n i š k o 

I vlogo med obema glavnima sve
tovnima velesilama. 

• A T E N E — Novi i t i i n i .i r-
skl predsednik Georgakopulos 
Je sestavil novo vlado. V enem 
prv ih zakonskih predlogov na
merava novi ministrski pred
sednik s p r o ž i t i v p r a š a n j e vo
lilnega zakona. 

»Ko bi dobila 
vsaj s o b i c o . . . « 

» P o dolgem č a s u sem dob i la 
zaposl itev v N o v e m mestu, zdaj 
pa je tu v p r a š a n j e s tanovanja . 
D a b i vsak dan hod i la p e š d v e 
u r i in pol tja in p r a v tol iko 
nazaj , In to ob vsakem v r e m e 
nu , ne m o r e m . Saj bt m o r a l a od 
d o m a ž e ob pol š t i r i h z ju tra j , 
da b i p r i i l a ob š e s t i h na delo. 
T o je n e m o g o č e . K o bi dobi la v 
N o v e m mestu vsaj skromno so
bico, b i i l o , d r u g a č e pa ne b o m 
mogla v s l u ž b o . . -« 

T a k o je povedala m l a j š a ž e n 
ska , d o m a Iz v e č j e vas i p o d 
G o r j a n c i . N e k a t e r i v a j e n c i h o 
dijo vsak dan dve u r i d a l e č v 
mesto ln nazaj . In ko l iko d e 
lavcev o p r a v i vsak dan enako 
dolgo pot na delo ln z delo! 

V p r a š a n j e s tanovanja za n a 
vedeno t o v a r i š i c o kot za š t e 
v i lne druge in v p r a š a n j e v e č j o 
storilnosti b i lahko resi l i z r e d 
n i m i prevoz i l judi na delo in t 
dela. T o ve l ja za kraje , k jer nI 
d r u g i h p r e v o z n i h sredstev. V e n 
d a r so v p r a š a n j « prevoza zelo 
dolgo, mnogo predolgo r e i u j c . 

Kuharski seminai 
za gostince 

Desetdnevni kuharski oemmar v 
Novem mestu, kl na Je pred kiut-
k lm orgamlzMrala Okrajna gostin
ska zbornica Novo mesto, 1e bdi 
namenjen izboljfcjiinju h r a n « v 
obratih d r u ž b e n o pivluanc. Zal J« 
bil <xlzU n.a nem hi ur prav iz ob
ratnih m«*nz podjeli] nailmanjil. 
Obiskovalo ga j * le deset t e č a j 
nikov. Mil j*> vsekakor koidirten.. 
sal so se udeleženo, seznanim s 
se slavo pestre hrane v vseh let
nih čatilh na osnovi k o l o r l č n e in 
v.tatrunske vrednotu? posameznih 
ž i v i l 

Z ENIM S T R E L O M S E D E M 
S R A K 

L o v e c Kurbalija lz S lavonsko 
Oruhovlce Je dosege] svo jevr 
sten rekord: ustrelil je v Juto 
sruk, ki so se zbrale pred n j e 
govo hišo, Iščoč hrane, ln osu
pel ugtcUivil, da )e / en im s l r e -
lom ubi l sedem srak. 
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Naši poslanski kandidati Napredek zadnsin štirih iet 
I N G . V I L M A P I R K O V I C , 

poslanska karididatinja za re
publiški zbor, je bila rojena 
12. 9. 1918 v Gorici , vendar je 
druž ina Bebler še isto jesen 
pr ibežala v Jugoslavijo, kjer 
je V i l m a s starši in sestrico 
preživela otroška leta v Ljub
ljani in v Ptuju. T u je dokon
čala gimnazijo in se vključila 
v napredno mladinsko gibanje. 
V Ptuju je tudi spoznala rev
no življenje kmetov in se po 
maturi odločila za študij agro
nomije. Med š tudent i v Zagre
bu, kjer je bila leta 1937 spre
jeta v S K O J , je začela z red
nim ilegalnim političnim de
lom. Ko so se starši preselili 
pred vojno v Novo mesto, je 
V i l m a Bebler tu nadaljevala 
politično delo s š tudentsko 
mladino. Leta 1940 je bila 
sprejeta v Komunist ično par
tijo in kmalu postala članica 
okrožnega komiteja K P S , v 
katerem je odgovarjala za de
lo med mladino in ženami. Za
radi ilegalnega dela, ob kate
rem je prakt ično prenehala 
š tudirat i , je prišla marca 1941 
v zapor, aprila 1941 pa je od
šla v ilegalo in delala v Ljub
ljani do pomladi 1942 pri C K 
K P S in GS. Pomladi 1942 je 
odšla na osvobojeno ozemlje 
na Dolenjsko v okrožni komi
te Partije, kjer je delala kot 
okrožna sekretarka S K O J . Od 
takrat jo poznajo kot Špelco v 
neštet ih mladinskih organiza
cijah, P K , S K O J in v enotah 
N O V kot neutrudno mladinska 
aktivistko. B i l a je izvoljena za 
predsednico Z M S in ostala v 
mladinskem delu do konca 
1944, ko ie rHšla v že osvobo
jeni Beograd v C K mladine, 
ob - v•,- n t * s i ••• »nji • 
spet v C K Z M S . Poleti leta 
1945 je odšla s svojim možem 
Francem Pirkovičem na Du
naj, kjer je delala v naši voj
ni misi j i . Nato je delala več 
let v Gospodarskem svetu pri 
tovarišu Borisu Kidriču v Beo
gradu, kjer je dobila širok 
vpogled v naše gospodarstvo. 

V Ljubljani je nato dokončala 
agronomski š tudi j , od leta 1951 
dalje pa se posveča številnim 
zadružnim vprašanjem v re
publ iškem in zveznem merilu 
Več let je že predsednica Zve
ze žena zadružnic Slovenije, 
članica G O S Z D L Slovenije 
bila je pa tudi ljudska poslan
ka in podpredsednica zbora 
proizvajalcev zadnje Ljudske 
skupščine L R S . 

Stane (Luka) Dolenc, kandi
dat za republiški zbor proizva
jalcev industrijske skupine, je 
bil rojen v Novem mestu 7. ma
ja 1927 kot sin fotografa. Po 
poklicu je tekstilni tehnik. Ze 
od mladosti se udejstvuje v 
športu in je eden najboljših 
igralcev odbojke. 

Po vojni se je zaposlil v novo. 
meški tekstilni tovarna in pred 
leti prevzel mesto direktorja te 
tovarne. Je sposoben organiza
tor in pod njegovim vodstvom 
se podjetje čedalje bolj uveljav
ila na trgu s svo.liroi kako-

vati letos. V Zvezo komunistov 
je bil sprejet leta 1961. 

Viktor 
Okraj ri" 

Zupančič, predsednik 
zadružne zveze Novo 

vostnirni izdelki. Velike zasLu-
ge ima za pripravo načrtov za 
novo predilnico volnene preje 
v Metliki, edine te vrste v 
Sloveniji, k i bo pričela obrato-

mesto in dosedanji poslanec 
Ljudske skupščine LRS, Je bil 
rojen 6. septembra 1916 kot sin 
malega kmeta-obrtnika. 

S partizani in atetavistd je 
navezal prve stike že leta 1941, 
v delo za OF pa se je v celot; 
vključil leta 1942. Delal je kot 
politični aktivist predvsem na 
topliškem področju, kjer jć bil 
avgusta 1943 sprejet v KPS . V 
jeseni 1944 je vstopil v parti
zansko enoto dn ostal v NOV in 
pozneJe v J L A do leta 1946, ko 
je bal demobiliziran kot poroč
nik J L A . 

Po vrnitvi lrz vojiske že ves 
čas opravlja odgovorne naloge 
Nekaj časa je bil poverjenik, 
pozneje tajnik, del j časa pa 
tudi predsednik okrajnega ljud

skega odbora Novo mesto. Ne
kaj časa le bil tudi organizacij
ski sekretar okrajnega komiteja 
Z K S Novo mesto. Zdaj Je po. 
novno kandidat za republiški 
zbor LRS. V svojem delu si zla
sti prizadeva za napredek na
šega kmetijstva. 

Maks Vale, kandidat za re
publiški zbor, je btl rojen 1. 
aprila 1912 v Šentjerneju kot 
sin trgovca. V Ljubljani je pred 
vojno končal gimnazijo- Po po
klicu je trgovski pomočnik. 

Z narodnoosvobodilnim giba
njem je sodeloval od leta 1641 
in je tudi nosilec Spomenice 
1941. V partizane je šel spo
mladi 1942, v K P S pa je bil 
sprejet februarja 1944- B i l je 
komandir čete, pozneje pa ko
mandant bataljona. Je rezervni 
kapetan. Po vojni je opravljal 
različne odgovorne naloge. Med 
drugim je bil delj časa član re
publiške kontrolne komisije. Po
zneje je bil premeščen v Novo 
mesto in iizvoljen za podpred
sednika OLO. Sedaj je že drugič 
izvoljen za predsednika občin
skega ljudskega odbora Novo 
mesto, je pa tudi predsednik 
okrajnega odbora Zveze borcev. 

Henrik Cigoj, kandidat za re
publiški zbor proizvajalcev in
dustrijske skupine, je bdi rojen 
20. oktobra 1910 v Trstu kot sin 
železničarskega delavca. 

Po pokliou je ključavničar. V 
letih po voJnj je organiziral v 

(Prenos s 1. strani) 
Zadruge so lani izplačale 

kmetom približno 1 milijardo 
dinarjev za odkupljene pridelke 
ali 84 odst. več kot v letu 1955 
Vse prepočasi obnavljamo vino
grade in sadovnjake. Premalo 
je zato načrtov, poguma, dobre 
volje posameznikov in preveč 
strahu pred resnično plodnim 
sodelovanjem kmetov s stro
kovnjaki in zaorugami. Koope
racija je šele v začetku, pa 
vendar nam lahko samo pogod
beno pridelovanje zagotovi več
je dohodke, stalen trg in umir
jene cene. — V kmet- zadrugah 
je zdaj 7Q odet. kmečkih gospo
darstev v okraju. 

TRETJINO NARODNEGA 
DOHODKA DAJE OKRAJU 

INDUSTRIJA, V KATERI DELA 
3,9 ODST. PREBIVALSTVA 
D»uga po gospodarski moči v 

okraju je industrija z rudar
stvom. Imamo 23 industrijskih 
podjetij (od teh 2 rudnika: pre
mog v Kanižarici in kremenčev 
pesek v Novem mestu); v ko. 
vinski industriji imamo 4 
obrate, v lesni 2, v tekstilni 4, 
v izdelavi zdravil 1, v keramič
ni 1, v obutveni 2, v prehranbenl 
3, v opekarski 3 in v keramični 
industriji eno podjetje. Razen 
teh imamo v okraju še 3 samo
stojne obrate podjetja Teleko
munikacije iz Ljubljane. 

Od leta 1964 do 1957 se je šte
vilo obratov povečalo za pet: 
Motom on taža v Novem mestu, 
Tovarna šivalnih strojev v Mi r 
ni, Delavnica za popravilo že. 
leznlskih voz v Straži, Tovarna 
zdravil Krka v Novem mestu 

in obrat Telekomunikacij v Mo
kronogu. Vsa ostala podjetja v 
okraju so v teh letih znatno 
dvignila svojo proizvodnjo; ka
že nam jo tale pregled: 

rudarstvo 
keramika 
kovinska industrija 
tekstilna industrija 
predelava lesa 
opekarne 
prehranbena industrija 
elektrotehn. stroka 

49 odst. 
47 » 

706 » 
26 > 

— 1 r. 
73 » 
22 » 
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lesna in ostale. Z napredkom 
smo lahko zadovoljni; v mnogih 
industrijskih podjetjih pa ima
mo še neizkoriščene možnosti zA 
še večjj vzpon. Vsi pogoji ob
stoje, da bo napredek industrije 
v okraju vnaprej še uspešnejši 
kot je bil doslej. 

Precej pod povprečjem so tr
govina, gostinstvo in obrt; te 
panoge so bile zapostavljene, 
čeprav bi lahko več prispevale 
h krepitvi gospodarstva v okra
ju. Zlasti je zaostala trgovina-

Kaj nam že dajejo zgrajene 
centrale in tovarne 

Sadovi socialistične graditve so iz leta v leto večji. Tovarne, 
centrale in številni drugi objekti nam zdaj vračajo, kar smo 
vložili vanje. To vse je pa šele začetek — a vendar, v primer
javi z našo skromno proizvodnjo tik pred vojno, že zdaj ogrom
na gospodarska moč. — Poglejmo danes nekatere najvažnejšo 
uspehe v proizvodnji: 

Proizvodnja: 1939 - 1954 1957 
Električna energija 

(v milijonih kWh) 1.173 3.440 6.150 
Premoga (v tisočih ton.) 7.032 13.663 18.500 
Nafte (v tonah) 1.122 216.272 387.000 
Predelava nafte (v tonah) — 664.420 1 016.000 
Jekla (v tisočih ton) 235 . 616 1.046 
Aluminija (v tonah) 1.795 3.496 16.900 
Traktorjev (kom.) — 1 "56 3.500 
Kamionov (kom.) 1.651 3.000 
Potniških avtomobilov 3.900 
Motornih kole« 12.000 
Radio aparatov (kom.) 56.286 204.500 
Umetnih vlaken (v tonah) — — 4.000 

Po gospodarski moči j« v 
okraju na prvem mestu tekstil
na industrija, slede ji kovinska, 

Voda za Ločno, Mačkovec, Pra-
preče in Luterško selo 

Ponosni smo na uspehe 
KI JIH JE DOSEGLA NASA SKUPNOST V LANSKEM LETU, KI JE BILO ZA NASE 
GOSPODARSTVO ZELO USPEŠNO — DOSEGLI SMO VRSTO POMEMBNIH ZMAG, MED 
KATERIMI STA NA PRVEM MESTU DVIG INDUSTRIJSKE PROIZVODNJE IN DVIG 

OSEBNE POTROŠNJE 

Novem mestu znano vodovodno 
inštalatersko podjetje, katerega 
vodi še sedaj. 

V partizane je odšel po itali
janski kapitulaciji in bil takoj 
dodeljen v partizanske orožar-
ske delavnice. Ob koncu vojne 
je bi l vodja oddelka artilerij
ske orožarske delavnice IV. ar-
mUe. V KPS je bil sprejet no
vembra 1943. Je rezervni kape
tan I. k l . 

Eden osnovnih problemov Do
lenjske je oskrba z zdravo pit
no vodo. Ta problem je sicer 
že marsikje rešen, vendar pa bo 
treba še precej dela, preden ga 
bomo odpravili. Razen drugih 
ugodnosti, k i Jih bo dala avto
cesta Dolenjski, je tudi ta, da 
bo marsikatera vas dobila zdra
vo pitno vodo. 

Občinski ljudski odbor Novo 
mesto bo sodeloval pri zajetjih 
vode v krajih, k i nimajo zdrave 

Znano je, da smo z letom 1957 

začeli novo gospodarsko pet
letko, ki bo zaključena leta 1961. 
Zvezni m republiški perspektiv
ni plani nalagajo vsej naši pro
izvodnji v tem času obsežne na
loge. S ponosom lahko pogle
damo na leto 1957 — prvo leto 
obdobja, v katerem hočemo do
seči izredno velik vzpon vse^a 
našega gospodarstva. 

Čeprav Je n. pr. družbeni na
črt predvideval za lani le 7-od-
stotno povečanje industrijske 
proizvodnje, se je le-ta lani po
večala kar za 13 odstotkov. 
Naj v . . . . 
66*«*? i 
mu pa elektroindustrija, kemič
na industrija in proizvodnja 
električne energije. 

Nič manj ni bilo uspešno leto 
1957 za kmetijstvo, saj je kme
ti 
raven lz leta 1956 za 6,5 odsto
tka, čeprav nam je pozeba " 

Povečanje proizvodnje 
v 1956 in lani 

LRS 

maju povzročila veliko škodo v 

poljedelstvu se je lani proiz
vodnja povečala za 15 odstotkov. 

Skupna in osebna potrošnja 
sta lani porasli za pribl. 18 od
stotkov. Tudi to je za nekaj 
odstotkov več kot je predvide
val družbeni načrt. Realne pla
če so se povprečno povečale za 
13 <i<;1-1 o t. J 
se je dvignil* v industriji za 
povpr. 7 odetotkov. 

In naše gradnje? Obseg inve
sticij se je lani povečal za -7 
odstotkov v primerjavi z letom 
1956. Največ je bilo negospodar
skih investicij za stanovanja 'n 
komunalna dela. Od gospodar
skih investicij pa smo vložili 
največ denarja v kmetijstvo, 
gradbeništvo, trgovino in obrt, 
manj pa v industrijo. 

Treba je datj priznanje tudi 
za dobro gospodarjenje v skoraj 
vseh gospodarskih panogah. Na
rodni dohodek v Jugoslaviji se 
je zategadelj povečal lani za 
11 odstotkov. 

Podatki letošnjega januarja 
nam potrjujejo, da smo s takim 
delovnim poletom stopili tudi v 
drugo leto nove petletke. Zato 
z zaupanjem gledamo v bodoč
nost, oprti na dragocene izkuš
nje preteklih let. 

Ne pozabite! 
Državni sekretariat za notra

nje zadeve L R S je izdal lani 
19. septembra odredbo o cest
nem prometu na novem cestnem 
odseku Čatež — Smednilk ln 
Ivančna gorica—Škofljica ceste 
I. reda Ljubljana—Zagreb. Po 
tem cestnem odseku — torej 
po doslej zgrajenem delu avto 
ceste — smejo voziti samo mo
torna vozila, avtomobilski pri
klopniki in motorna kolesa, ki 
imajo motor do 50 kubičnih cen
timetrov (mopedi in kolesa s 
pomožnim motorjem). Kdor upo
rabi na avtomobilski cesti vo
zilo , ki ne sme voziti po tel 

progi, bo kaznovan. Kdor bi 
gonil ali vodil živino, drobnico 
ali čredo živine po avtomobil
ski cesta, bo kaznovan z denar»-
no kaznijo 300 dinarjev, kdor pa 
hodi po avtomobilski cesti, bo 
kaznovan z 200 dinarji. Usluž
benci Ljudske milice bodo take 
denarne kazni izterjali na kraju 
samem. 

Izvršni svet Ljudske skupšči
ne LRS je k tej odredbi dal 
svoje pritrdilo 21. februarja 
1958. Ne pozabite toreJ: avto 
cesta Je namenjena samo mo
tornim vozilom in motornim 
kolesom! 

pitne vode, z investicijsko gru
po za izgradnjo avto-ceste. Po . 
ložili bodo stalne cevovode po
trebnih zmogljivosti. 

Novomeška delovna brigada 
je že pričela kopati jarke za 
vodovodni podaljšek od umetne 
osernenJevalnice pri sejmišču do 
Ma-čkovca. Tu bodo položili ce
vovod premera 10 cm, od tam 
do taborišča brigad pa bo spe
ljan dvocolski cevovod. Briga
dirji novomeške brigade delajo 
tudi na zajetju vode na Kiju in 
pri napeljavi vodovoda od Kija 
preko Prapreč do Luterškega 
sela. Tudi tu bodo položili cevo
vod normalnega premera. Tako 
bodo prebivalci Ločne, Mačkov, 
ca in Prapreč ter Luterškega 
sela v kratkem dobili zdravo 
pitno vodo. 

Ena trg, prodajalna pride na 435 
prebivalcev, v republiškem po
vprečju pa na 328 prebivalcev. 
Premalo je skladišč, prodajalne 
pa so slabo opremljene. Izbira 
je zato slabša, stroški trgovine 
so pa večji. — Obrt je napredo
vala predvsem s krepitvijo obra
tov družbenega sektorja. Usluž-
nostna obrt je preslabo razvita 
v mestih in vaseh. 

(Konec prihodnjič) 

Nagrada za dosežene 
uspehe 

Med kmetovalci, ki so lani 
tekmovali za večje hektarsko 
pridelke, so bili tudi zadružniki 
metliške zadruge. Tekmovali so 
skupno z zadrugo. Pri hektar
skem donosu. pšenice so dosegli 
hektarski donos 3147 kg. S tem 
so si priborili nagrado v znesku 
100.000 din. Od tega bodo do
bili zadružniki, ki so dosegli 
take donose, 75 000 din, ostalo 
pa zadruga in drugi, ki so pr i 
pomogli k uspehu. 

• N A R O Č A ITF 
» D O L E N J S K I U S T ! 

TOOV 

- - 11* 

l 'overanje narounega dohodka 
v LRS v 1956 in lani 

Nova industrija Jugoslavije, naše hidro
centrale, tovarne, železniške proge in mnogi 
drugi objekti — so Čvrsta podlaga, s katere gre
mo v nadaljnjo bitko za preobrazbo naše domo
vine v deželo močne industrije in naprednega 
kmetijstva. 

M i r n o p e č a n i praznuje jo 
V Mirni peči bomo 16. marca praznovali svoj krajevni praz

nik. Tudi letos ga bomo proslavili na svečan način. Na pred
večer praznika se bomo zbrali v Zadružnem domu, kjer bodo 
razen govora, deklamacij in pevskih točk nastopili tudi »Veseli 
planšarji« iz Ljubljane. 

16. marca vsako leto se spominjamo vseh 1596 žrtev, ki so 
v našem okraju padlo za svobodo. V borbi je izgubilo življenje 
795 ljudi, v taboriščih jih je umrlo 15, v zaporih 16, v internaciji 
116, od bombardiranja pa je bilo ubitih 97 oseb. Italijani in 
domači izdajalci so nam pobili 250 ljudi, Nemci 112, belogardisti 
185, na okruten način pa je bilo pomorjenih od okupatorja 290 
ljudi. Na ta dan se spominjamo tudi naših prvih aktivistov: 
Mare Rupenove, Joieta Sallja, Ada Osterca, Jožeta Sajeta, Ivana 
Kovačlča ter Zajčevih in Potočarjevih fantov in drugih. TI 
aktivisti so ie pred vojno nasprotovali režimu, ko pa je prišel 
oknpator, je večina njih odila takoj v partizane. Prva baza za 
zbiranje materiala, hrano in ljudi je bila na Frati, kamor so 
odšli mlrnopeškl fantje v začetku leta 1942. 

S ponosom se spominjamo velikih dejanj naših borcev in 
bork, zlasti tistih, ki so dali življenje za svobodo. Vse bivše 
borke in borce, Mirnopečane, ki so raztreseni po vsej naši 
domovini, vabimo, da se našega praznika udeleže! 

Nasvldenje 16. marca v Mirni peči! 

TUDI V OBLAČENJU 
SE ZRCALI STANDARD 
Davek na predsodek — 3400 dinarjev prihranka pri eni moški obleki — 30 odstotkov 
prihranka pri delovni sili — Vpeljali bodo konfekcijo »odprtih rokavov« — T0M0K0 za 
Jugoslavijo in inozemstvo z milijarde in 300 milijoni dinarjev kosmatih dohodkov na leto 

Marsikdo se niti ne zaveda, da pri vsa
kem suknjiču, pri vsaki obleki, plača naj
manj 1000 dinarjev davka na svoje zasta
rele nazore in predsodke o konfekciji. Po 
vsem modernem svetu se ljudje že lep čas 
oblačijo v industrijsko izdelana oblačila ln 
smatrajo pri krojaču izdelano obleko za 
l u k s u s . . . 

ZA U V O D N E K ^ J RAČUNICE 
Do noke moje smo se tudi pri nas na

vadili na konfekcijo, predvsem v obuva
nju; v oblačenju pa še daleč zaostajamo 
celo za sosednjimi deželami. Italijani, Švi
carji, Nemci pa tudi Francozi in prebivalci 
skandinavskih dežel kupujejo 70" o svoje 
obleke v konfekcijskih trgovinah, še večji 
pa Je ta odstotek (95) v Z D A . ki imajo pr i 
znano visoko Življenjsko raven. P r i nas 
lele v zadnjem času dosezamo komaj 27 
odstotkov! 

Samo kratek račun nam hitro pokate, 
đa bi tudi mi s konfekcijskim oblačenjem 
Prihranil i marsiknk dinar. Tovariš K A -
S T E L I C v konfekcijski trgovini novome
škega »Kroj.ičn« nam je pokazni plašč Iz 
najboljše inozemsko balonske svile, ki sta
ne 14.000 dinarjev. I/, prav takega blaga, po 
4.000 din meter dvojne širine, ki ga je tre-
da 2 in pol metra, pa bi stal plašč pri šivi
l j i 15.H00 dinarjev (blann 10.000. podlo«n 
in drugo 9,300, delo 2,900), torej u celih 
1.800 dinarjev razllkel 

Primerjali smo tudi ceno za boljšo mo-

fckfa obleko. P r i krojaču: blago po 5.500, tri 
metre 16.500 dinarjev, pod^Sa in drugo 
3 800 ter delo 4.000, kar znese skupaj 
25.300 dinarjev. Iz istega materiala stane 
obleka v konfekcijski trgovini 20.900 dinar
jev. V veččlanski družini se to že pozna. 

Z A K A J R A Z L I K A ? 

Tovariš F R A N C M A Z O V E C , k i vodi 
konfekcijsko delavnico »Krojača*, nam je 
na to vprašanje povedal tole: 

*Delamo v skupinskem sistemu. Vsako 
skupino sestavlja 4—5 ljudi, za katere pa 
m nujno, da so visoko kvalif icirani in se
veda tudi ne tako visoko plačani kot na 
primer pomočnik v krojaški delavnici. Ker 
je navajen na izdelavo določenih kosov, 
mu gre delo hitreje od r o k . . .-

- K o l i k o prihranite pri tem načinu?« 
-Samo pri delu se zmanjšajo stroški za 

približno 30 odstotkov, še poseben prihra
nek pa je na materialu, k i ga pri množični 
izdelavi porabimo kar 8 odstotkov manj.-

Se občutnejša je razlika med obrtnimi 
in industrijskimi izdelki v večjih mestih, 
na primer v Zagrebu. Tam stane v -Var -
toksovi- konfekcijski trgovini najdražja 
molka karm'.arn obleka 16.000 dinarjev. 
Meter take tkanine stane v trgovini 5.500. 
tri metre torej 16.500. Za podlogo ln dru-

je treba odšteti 4 000 dinarjev, za delo 
pri krojaču pa 7.000 dinarjev — skupaj 
27 500 ali 11.500 D I N A R J E V V E C ! 

P R I P R A V E Z A T O V A R N O 
NOVOMEŠKO O B R T N O P O D J E T J E 

KROJAČ ima že dalj časa svoj konfekcij
ski oddelek in z občino pripravlja ustano
vitev tovarne za industrijsko izdelovanje 
oblek. Tovariš N I K O KRIŽANEC, načelnik 
tajništva za gospodarstvo O b L O Novo me
sto, nam je o načrt ih povedal tole: 

- Z a izgraditev konfekcijske tovarne smo 
že dobili načelno odobritev na Izvršnem 
svetu od sekretariata za industrijo in obrt. 
Podjetje, k i sedaj s 57 zaposlenimi ustvari 
50 milijonov prometa, bi imelo potem pri 
polni zaposlitvi 450 ljudi in 1,3 milijarde 
prometa. Lokacija za tovarno je že izbrana 
na ploščadi preko Bršlj inskega potoka 
nasproti Novoteksu, Problema delovne sile 
ne bo, ker bodo zaposlili pretežno ženske, 
katerih je na posredovalnici za delo pri
javljenih še precej več,-

V E C Z A C I V I L N E G A POTROŠNIKA 
- K r o j a č - izdeluje sedaj v konfekciji 

največ gozdarskih krojev za v Srbijo. U n i 
forme izdelujejo še za železničarje dolenj
ske proge ter za miličnike novomeškega in 
kočevskega okoliša. 

V podjetju priznajo, da so obračali pre
malo pozornosti svoji konfekcijski trgovi
ni, k i jo imajo na Glavnem trgu v Berg-
manovi hiši. Povečali bodo proizvodnjo 
otroške konfekcije (po kateri je veliko pov
praševanje), fantovskih oblek in dekliških 
jopičev. Vpeljali bodo konfekcijo poliz
delkov, tako imenovane »odprte rokave«, 

tako da bo stranka v trgovini lahko obleko 
pomerila, pomožna krojačnica pa bo v do
bri uri kos dokončala, po meri in želji 
kupca. 

Za sedaj še ne delajo najbolj modernih 
kosov, ker so ljudje premalo navajeni na 
konfekcijo in j i ne zaupajo. Navzlic temu 
pa imajo v trgovini že prav lepe izdelke, 
ki gredo tudi hitro v promet. Kupujejo 
predvsem delavci in kmetje, največ moške 
obleke. Vel iko prodajo tudi damskih pla-
ščev. Važno je, da lahko kupci obleko do
bijo takoj in seveda — ceneje. 

P R O B L E M I IN N A C R T I 

»Cene v naši prodajalni so nižje kot 
drugje, hkrati se pa trudimo, da bi kupce 
zadovoljili s kvaliteto,- je pripomnil L O J 
Z E ZUPANČIČ, k i vodi podjetje »Krojač-
že od ustanovitve. »Se letos bomo odprli 
trgovino v stavbi Zadružne zveze. Načrt 
za ureditev prostora je pripravil ing. L a -
pajne. V prostoru, kjer imajo sedaj trgo
vino, bi potem izdelovali damsko konfek
cijo.-

»Kaj pa težave?« 
»Prostori so bi l i in so še problem. Se

daj, ko se nam je pridružila še bivša že-
lezničarska zadruga iz Bršlj ina, imamo 
montirane stroje v treh delavnicah, kar 
gotovo ni v prid produktivnosti dela. Te
žave so z dobavo svile za podloge, pa tudi 
v/.orcev ni mogoče dobiti vedno takih, kot 
si želimo . . .« 

K o bo začela obratovati Tovarna modne 

konfekcije — T O M O K O — Novo mesto, 
bodo odprli več prodajalen po vseh jugo
slovanskih mestih. Z nekaterimi tovarnami 
bodo naredili pogodbe za nabavo izključnih 
vzorcev in svile za podlogo. Računajo, da 
bodo vse investicije lahko odplačali v pe
tih letih. Za vzgojo kadra nameravajo od
preti posebno šolo za priučitev ženske de
lovne sile, ki išče zaposlitve. 

Videt i je torej, da smo tudi pri nas na
pravili prve korake za konfekcijsko obla
čenje. Konfekcijska podjetja morajo skr
beti za kvaliteto blaga in izdelka, razen 
tega pa prirejati tudi modne revije in 
ustreči kupcu z vzorcem in krojem, pa bo
do s tem prispeval lep delež k izboljšanju 
življenjske ravni. Veseli in ponosni snio, 
da bo prispeval k temu cil ju lep delež t i j i i 
novomeški KROJAČ in nastajajoči TfO* 
M O K O . 
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Naše osnovne šole 
in njihovi problemi ob letošnjem prvem polletju 

Počastitev Dneva žena 
(Nadaljevanje) 

fi. Mokronoika občina 'ima 5 
••novnih šol. v njih poučuje 
16 'ženskih, menih moči in 2 mo-
*ka. V odstotkih izraženo je bil 
v tej občini dosežen najslabši 
u6mi uspeh — ie 66^/% ka? je 
za <6,2% slabši od okrajnega 
povprečja. To pa ni tudino, ko 
ugotovimo, da na Jelševeu- in 
na Trebelneim niso dosegli v 
četrtih razredih nitji 50*Vo uspe
ha. Ne v&m, če za to vedo šolski 
odbori teh dveh ustanov, če so 
o t e m že razpravljaj in kak' 
mislijo tako stanje popravit: 
Zadovoljivi niso učni uspehi v 
Kilenovfoku, kjer imajo z« 106 
učencev le eno učilnico v Pri
vatni stavbi. Na Jelševeu, Kle-
noviku :n na Trebelnern mora
jo šolski odbori pomagatij k 
zboljšanju šolskega obiska. Na 
Jelševeu je v III. razredu le 
77,56%, v IV. razredu pa sam-.) 
61,5% obisk. To je tudi vzrok, 
da je v občini Mokronog naj
slabši šolski obisk. 

8. Občina Novo mesto je po 
površini in po številu prebival
stva pa tudi po številu šoloob
veznih otrok največja občina v 
okraju. Na osnovnih šolah je 
2540 učencev, k i j ih poučuj« 80 
učnih moči. Od teh 'je 11 mo
ških; kar je 12,5%. TJčn*. uspeh 
je v celotni občini še kar za
dovoljiv. Najboljši uspeh v od
stotkih in sicer 91,84% pa tudi 
dejansko znanje učencev je naj
boljše na osnovni šoli v Novem 
mestu. Tu so seveda najboljši 
pogoji z oz'irom na prostore, 
učila, učni kader; starši kažejo 
več zanimanja, saj razen druge
ga pomagajo doma otrokom pri 
učenju, obiskujejo redno rodi
teljske sestanke in aktivno de
lajo v šolskem odboru. 

Velikega pomena je dejstvo, 
da se učenqi prav vsakega raz
reda učijo v posebni učilnici. 
Tu n. pr. učitelj v enem dopol
dnevu obravnava vsako uro eno 
tvar'ino, v učilnici s 5 razredi 
hkrati pa bi učitelj po pravilu 
moral obravnavati vsako uro 
za vsak razred posebno temo, to 
ee r>ravi, na uro pet tem ali v 
dopoldnevu 20 - 25 tem. Tako 
deH *fe r^rnoi^oče. pri takem 

delu je znanje učencev mno^o 
slabše. Iz tega ponovno zaklju
čujemo: Učence vi&itth razredov 
ntižeorganiziranih šol je nujno 
treba prešolati v sosednje više-
organizirane, sicer bodo za slab
še uspehe učencev odgovorni 
krajevni čintteljij in staraj sani 

du. O tem stanju bomo raz
pravljali na ožjih konferencah. 

V Grčevju se je šolski obisk 
zboljšal in zato tudi učni uspe
hi. 

Na ostalih šolaih v tej občini 
je šolski obisk in učni uspeh 
k a r zadovolj iv . 

Sola na Čatežu raste iz tal. O njej so se pogovorili tudi na zad
njem predvolilnem zborovanju in sklenili, da bodo nadaljevali 
z začetimi deli, dokler ne bo pod streho in taka, kot jo želijo 

Imeti 

Globodol, Trška gora, (Grčevje, 
itd.). 

V tej občini so slabS; učni 
uspehi v Brusnicah, v L razre
du 60°/o, v IV. razredu pa sa
mo 95%. Na šoli Dolž je celo
ten učni uspeh le 59,41°/o čeprav 
imajo prav primerna učne pro
store in dovolj učnega kadra 
Učenci nimajo učnih knjig in 
drugih pripomočkov. Zanimati 
se je treba, zakaj j e tako sta
nje že nekaj let. Tudi v Pod-
Sradu se slabe razmere še niso 
popravile. Javno smo že govo
r i l i o slabšem šolskem obisku 
in še slabših učnih uspehih. 

V letošnjem šolskem letu en 
učenec še noben krat ni bil v 
šoli, nekateri pa so toliko manj
kali, da je obisk le 87,39ff/o, uč
ni uspeh 68,31%, od 12 učencev 
v sedmem razredu pa je kar pet 
neocenjenih. Čudim se, da šol
ski odbor dopušča tem posa
meznikom metati tako siabo 
senco na celotno io'o v T?od<fr*»-

7. Občina Semič spada med 
najmanjše občine, saj samo v 
tej nimamo nobene osemletke 

oziroma nižje gimnazije. Ta bi 
mogla in morala biti v Semiču, 
potrebno pa j« tja vključiti 
vsaj najbliže stanujoče učence 
višjih razredov osnovnih šol 
Crešnjevec i n Strekljevec. 

V šoli Rožni dol imajo v 5., 
6. in 7. razredu le po 2 učenca, 
v osmem razredu pa nobenega. 
V teh treh razredih bi moral 
učitelj razlagati učno tvari n« 
vseh treh razredov le za G 
učencev. Za to pa bi izgubil 
mnogo dragocenega časa, še do
sti več časa pa bi porabil za 
priprave na pouk in to v škodo 
učencev nižjih razredov. Nad 
javnost presodi, aH j« bolj ko
ristno in rentabilno, da na tej 
šoli učitelj uči Po dva učenca 
v vsakem razredu, ali pa bi b i 
lo bolj priporočljivo, da bi se 
t i učenci vozili z vlakom v 
gimnazijo v Novo mesto, ka
mor se vozi dosti drugih dija
kov iz bolj oddaljenih krajev. 

8. Občina Straža-Toplice ima 
od sedmih osnovnih šol kar pet 
najniže organiziranih. Reforma 
šolstva predvideva iz vseh teh 
petih šol prešolanje učencev 
visj-ih razredov v Dol. Toplice 
in Vavfo vas, z Laz pa morebiti 
v Novo mesto. 

# 

(Konec prihodnjič) 

V vseh količkaj večjih krajuh 
po Dolenjskem so v petek, so
boto iin nedeljo, slovesno poča
stili 8. marec — mednarodni 
Dan borbenih Zena. Iz vseh po
ročil o slavnostnih akademijah, 
proslavah, mitingih, družabnih 
večerih, čajankah in podobnih 
prireditvah smo razbrali, da so 
organizacije Socialistične zveze, 
društva, prosvetni delavci, pio-
niinjii in drugi skrbno pripraviili 
sporede za proslave, katerih se 
je udeležilo povsod veliko žena, 
partizanskih mamic in vdov, 
kmetic, delavk i n javnih delavk 
iz vseh področij. 

V Dolenjskem muzeju v No
vem mestu so v soboto, 8. mar
ca dopoldne, ob navzočnosti 
predstavnikov ljudske oblasti, 
okrajnega komjiteja Z K S , okraj
nega odbora S2SDL, okrajnega 
sindikalnega sveta, kulturno-
prosvetnih delavcev in pred
stavnikov raznih ustanov •odprli 
razstavo »Dolenjska žena v bor
bi«. S sodelovanjem Muzeja 
NOB iz Uiubljasne jo je urednic 
vodstvo Dolenjskega muzeja, 
odprla pa predsednica okrajne
ga odbora Zveze ženekih dru
štev Francka Slak. 

Ogled razstave, k i bo odprta 
do 30. marca, toplo priporoča.mo 
delovnim kolektivom, šolam in 
vsem posameznikom. 

* * * 
Dan naprednih žena so v Me

tl iki 7. marca proslavili z lepo 
akademijo, na kateri je uvodne 
besede o pomenu praznika spre
govorila tov. Slava Guštin. Po
leg petja ženskega in moškega 
zbora, dramatizirane recitacije 
Borovih »Crnih mož« in sOlo 
točke, k i jo je pevka spremljala 
s kitaro, so nastopili tudi metli , 
ški dijaki v dvodejanki Kristine 
Br en kove »Oko za dedka«. 

180 žena na proslavi 
v Šentjerneju 

Dan žena so lepo počastile 
v nedeljo popoldne tudi žene 
v Šent jerneju, saj se j ih je 
zbralo iz bližnjih vasi kar 180. 
Toliko j ih še ni bilo na nobe
nem slavju. Imele so prav p r i 
srčen spored, na katerem je 
govorila tudi poslanska kandi
datka ing. V i l m a Pirkovič. V 
prijetni družabnost i je ženam 
mini la nedelja. Navdušene in 
pripravljene so za vsestransko 

delo v 
štvih. 

organizacijah in dru-

Zaključek tečaja 
v žubini 

Približno 50 ljudi se je zbra
lo v soboto popoldne na za
ključno slovesnost, k i so jo 
priredile tečajnice gospodinj
skega tečaja v Zubini pri G a 
bru. Med njimi je bila tudi po
slanska kandidatka občine 
Trebnje tov. ing. V i l m a P i rko
vič in učiteljice z gospodinjske 
šole na M a l i Lok i , ki so tečaj 
vodile. Vse žene, pa tudi na
vzoči gospodarji, so pohvalil i 
znanje deklet in njihovo voljo 
za napredkom. Hkrat i so na 

•proslavi počastiti tudi Dan 
žena. 

Slavje v Trebnjem 
V soboto 8. marca je bila v 

Trebnjem s v e č a n a akademija v 
p o č a s t i t e v praznika ž e n a . V pre
polni dvorani Doma ljudske pro-
svete je govorila pred v e č kot '350 
l judmi poslanska kandidatka za 

S P R E D V O L I L N E G A Z B O R O V A N J A V S E M I Č U 

Enotnost sn medsebojna pomoč 
nas vodita k novim uspehom 

Semič je b i l obsijan od toplega sonca, nebo brez oblač
ka. Čeprav naši kmetovalci t a k š n e dneve s pridom koristijo 
in je bilo zborovanje 5. marca ob treh popoldan, je več kot 
300 volivcev popolnoma napolnilo dvorano. Na zborovanje 
so prišli podpredsednik O L O in poslanski kandidat za zvez
no skupščino N I K O B E L O P A V L O V l C ter poslanska kandi
data za republ iško skupščino F R A N C J A K L J J E V l C i n F R A N C 
K A P S . Vol ivc i so vse t r i pr i s rčno pozdravili . 

P rv i je govoril Niko Belo-
pavlovič. Poudari l je, da bomo 
tokrat vol i l i v mnogo bolj 
ustaljenih razmerah tako v zu
nanjepol i t ičnem kot v gospo
darskem pogledu. V zunanje-

V socialistični demokraciji, kakršno imamo v naši deželi, je na
raščajoča vloga človeka — državljana v življenju skupnosti trdno 
poroštvo stabilnega naraščanje proizvodnje, zboljšanja življenjskega 
standarda ter nenehnega zboljševanja splošnih gospodarskih in kultur
nih pogojev življenja vseh naših delovnih ljudi. Uresničenje srečnej
šega bogatejšega in bolj kulturnega življenja delovnih ljudi Jugosla
vije ni samo daljnja perspektiva, to je prihodnost, ki jo že jasno vi
dimo pred seboj, to postopoma postaja stvarnost. 

Z L E T N E G A OBČNEGA Z B O R A P L A N I N S K E G A DRUŠTVA N O V O M E S T O 

Zaščitimo naravne lepote 
V č e t r t e k 20. februarja so se 

zbrali č l a n i Planinskega d r u š t v a 
Novo mesto, da dajo in s l i š i j o 
o b r a č u n dela v preteklem letu. 
Predsednik d r u š t v a Roman Kobe 
Je V p o r o č i l u orisal uspehe in ne
uspehe dela v preteklem letu. 
D r u š t v o je organiziralo skupni 
izlet na Gorjance, katerega se Je 
u d e l e ž i l o veliko č l a n o v In č l a n i c . 
Premalo pa se Je p o s v e č a l o p a ž 
nje pravilni vzgoji č l a n s t v a glede 
p o s p e š e v a n j a planinstva. L a n i je 
z a č e l delovati mladinski odsek, v 
katerega so se v k l j u č i l i predvsem 
dijaki . » N a j b o l j p e r e č e Je vpra-
fianje kako o b d r ž a t i Gorjance kot 
p r i v l a č n o t o č k o « , je dejal predse
dnik, »saj se je s e č n j a tako raz
mahnila , da grozi resno opusto
š e n j e , pri č e m e r se u n i č u j e j o po
t i , ki so bile n e k o č v z d r ž e v a n e , 
celo zgodovinske p r i v l a č n e t o č k e 
kot je R d e č i kamen, k i Je postal 
tr iov m a l o p r i d n e ž e v , u n i č u j e pa 
se tudi k o š e n l c e , z nJim pa se t i 
sto malo gorske flore. Vs i koraki 
za p r e p r e č e v a n j e takega stanja 
so bili b r e z u s p e š n i . K a ž e , da celo 
z a š č i t e n e m u gozdu ne bo prizane-
Seno. Res Je to planska s e č n j a , 
ne smemo pa pozabiti na Gorjan
ce kot t u r i s t i č n o p r i v l a č n o t o č k o 
Dolenjske. V nadaljnjih p o r o č i l i h 
Je bilo govora o č l a n i h , k i j ih 
ima d r u š t v o 153. 65 mladincev in 
15 pionirjev; iz š t e v i l a vidimo, 
da d r u š t v o skrbi za svoj nara-
i č a j . Lan i se je p r i č e l o z dozi

davo k o č e prt G o s p o d i č n i , ki bo 
pridobila dve sobi za uporabo v 
z imskih mesecih. 

V preteklem letu Je obiskalo 
Dom prt G o s p o d i č n i 1443 planin
cev. Vsekakor pa bi bilo potreo-
no pritegniti v vrste P D v e č mla
dine, zlasti delavske, za katero 
bi se organizirala tudi predava
nja. D r u š t v o Je skrbelo za mar
kacije. Tako so bili markirani 
zgodovinski kraj i na Rogu, nekaj 
markacij pa obnovljenih. Potreb
no bi bilo misliti tudi na Dolenj
sko transverzalo, ki bo kasneje 
p r i k l j u č e n a glavni. D r u š t v o Ima 
premalo povezave z ostalimi po
dobnimi organizacijami, posebno 
a taborniki , v katerih hi lahko 
imeli m o č a n n a r a š č a j , posebno š e 

zato, ker imajo skupen ci l j : »S 
prirodo k novemu č l o v e k u . « 

Prisotni so si bil i tudi enotni 
v tem, da je nujno potrebno iz
delati zemljevide z oznako tur i 
s t i č n i h in planinskih k o č ter od
daljenosti, n a m e š č e n i pa naj bi 
bili na ž e l e z n i š k i postaji, kot Je 
bilo ž e pred leti, pa so bili iz 
neznanih vzrokov odstranjeni. 

K a k o r je bilo plodno delo v 
preteklem letu, razprava ni poita-
kazala z a ž e l e n i h uspehov. Izvo
ljen Je bil nov odbor, v Klavnem 
iz dosedanjih najbolj delavnih 
č l a n o v odbora. P r i nadaljnjem 
delu m u ž e l i m o kar n a j v e č uspe
hov za razvoj planinstva, da bi 
lepote n a š e Dolenjske p r i b l i ž a l 
delovnemu č l o v e k u . F . S. 

poli t ičnem pregledu je omenil, 
da ima Jugoslavija v sorazmer
no napetem poli t ičnem vzdušju 
važno vlogo. Kl jub naši š tevi l
ni in površinski majhnosti 
imamo kot država, k i vodi do
sledno politiko miru, vel ik 
ugled. Zaradi tega imamo po 
vsem svetu mnogo prijateljev. 

Tovar iš Belopavlovič je na
daljeval z najvažnejš imi po
datki o preteklem in bodočem 
gospodarskem razvoju. Omenil 
je doslej zgrajeno težko indu
strijo, surovinske in energet
ske vire, važnost povečanja 
kmetijske proizvodnje, napre
dek v zdravstvu, šolstvu in v 
v komunalni dejavnosti. K o 
bomo izpolnil i petletni per
spektivni plan razvoja, bo 
marsikatero sedaj zaostalo 
področje doživelo boljše čase. 
Avto cesta, k i bo letos zgraje
na, bo za vso Dolenjsko in tu
di za Belo krajino ogromnega 
pomena. Pomembna je celo v 
evropskem merilu, ker bo naj
krajša zveza Evrope z bliž
njim vzhodom, ko bo dograje
na do Djevdjelije. 

»Celotno naše gospodarstvo, 
njegov uspeh in razvoj sta od
visna od vseh nas, od naše 
enotnosti in medsebojnih od
nosov ter podpiranja. Ce bomo 
vse to pospeševali tako kot do
slej, nam bo prihodnja man
datna doba naših skupščin ve
liko dala« je zaključil tovariš 
Belopavlovič. Obl jubi l je vo
livcem še poseben obisk, da se 
bodo pogovorili o perspektiv

nem planu petletnega razvoja 
na semiškem področju m o 
pripravah za to delo. 

Za njim je govoril poslanski 
kandidat Franc Jakl jevič o 
kmetijstvu. Orisal je gospodar
ski razvoj našega kmetijstva in 
poudaril, da v predaprilski J u 
goslaviji, k i je kmeta izžema-
la, v vseh dvajsetih letih ob
stoja, niso mogli izvesti agrar
ne reforme. Razčlenil je po
vojni razvoj kmetijstva in po
udaril pomembnost vseh seda
njih oblik sodelovanja kmetov 
z zadrugami ter podkrepil go
vor z mnogimi številč. nodatki 
iz kmetijske prakse. Razložil 
je tudi pomen proizvajalnih 
skupnosti v kmetijstvu in delo 
aktivov mladih zadružnikov. 
Naš kmet mora mnogo brati 
in sproti spremljati tehničnj 
razvoj ter se izobraževati . 
Glavna naloga pa je dvigniti 
kmetijsko proizvodnjo. Z željo, 
da bi tudi kmetje semiškega 
in celotnega belokranjskega 
področja to nalogo uspešno 
uresničili , je tovariš Jakl jevič 
končal . 

Zadnji je govoril Franc Kapš 
— poslanski kandidat za re
publiško skupšč ino: »Naloge, 
k i smo j ih uresničil i dosedaj, 
so od vseh nas zahtevale skraj
ne napore. Dosegli smo j ih z 
dobro voljo in enotnostjo. To 
dvoje bomo pokazali tudi na 
volitvah 23. marca. S tem pa 
naše dolžnosti še niso zaklju
čene. Razširi t i moramo član
stvo S Z D L , povezati moramo 
agitacijo za dvig kmetijske 
proizvodnje z gradnjo avto ce
ste, saj bo lahko naš kmet 
vnovčil po njeni dograditvi 
marsikak pridelek, k i ga do
slej ni mogel. Pozivam vse vo
livce k sodelovanju in enotne
mu nastopu pri volitvah 23. 
marca!* 

(Da bedv naselji a 1 epsa 
Tujec ocenjuje našo kulturo 

in nas ceni po zunanjem vide
zu. Večkrat odbije turista prvi 
vtis ob pogledu na zanikrne, 
polomljene plotove ob cesti in 
gnojnico, ki teče po jarku. Da 
nimamo časa, da nam manjka 
denarja,, se izgovarjamo, če je 

METLIKA ZA POŽARNO VARNOST 
V tednu požarne varnosti, ki Je 

trajal od 3. do 9 marca. Je 7. tega 
meseca predaval mi- . t l i šk im dija
kom podpredsednik okrajne gasil

ske zveze Ignac Stuoar. v kratki 
zgodovini gasilstva je prikazal 
predvsem velike požare, k i so v 
preteklih desetletjih o p u s t o š i l i na
selja v metliški občini. Samo la
ni je bilo na področju o b č i n e de
vet večjih požarov. Ob teh vel i 
kih nesrečah je poudaril nujno 
potrebo, da pravočasno poskrbimo 
za požarno varnost Bolje je pre
prečit; kot g**tt<1! Ce pa Je ž e tu 
požar, potem moramo vedeti, s 

č i m kaj fMfcno. D r u g a č e se nam
reč gasi les, drugače spet olje, 
premog, bencin karbid in podob
no No gasimo samo z vodo, tem
več tudi s peno, tetraklOTogliikotn, 
s snegom oglj;kovega dvoklsa. s 
suhim in mokrim peskom, z mo
kro žagovino itd. 

Iz Miriborn pošiljajo 
pozdrav 

Vajenci *z Dolenjskega, ki se 
učimo v Mariboru, pozdravlja
mo vse starše, sorodnike in pri
jatelje pa tudi naročnike Do
lenjskega Ust".. J02& MEJAK. 
ANTON KRES F, FRANC KO
SEC, ALOJZ KUtNtK FER
DO BBRK, PRANC KRALJ, 
H \RKO JEROVŠBK in AN
ION KASTELIC. 

Zanimivo 
spremljano 
mi. 

predavanje Je bilo 
s a k l o p t i č n i m i s l ika-

Po predavanju so si dijaki ogle
dali v gasilski orodjarni vse ga
silske priprave, hkrati pa so Jim 
pokazali g a š e n j e z Minimaxom. 

»ŽALUJOČI OSTALI« 
na odru Doma JLA v Novem 

mestu 
Preteklo sredo je dramska 

družina Doma J L A v Novem 
mestu zaigrala na svojem odru 
znano Nusičevo komedijo Žalu
joči ostali. Režija je bila v ro
kah D. Lješevica, sceno pa je 
postavil Anton Skrlevaj. Druži
na se »lavzlic skrbni pripravi ni 
mogla izogniti težavam, k i j ih 
amatersko delo postavlja pred 
začetnike - igralce. Pogrezali 
smo predvsem hitrejši tempo 
odvijanja posameznih slik, sicer 
pa je vsebina dela in lahkoten 
NušiČev slog v izvirnem jeziku 
pisca mnogo pripomogel k dobri 
zabavi obiskovalcev, ki so na
polnil] dvorano. Amaterjem, ki 
so pripravili delo po^e« poklic
ne zaposlitve ln v težkih pogo
jih neurejenega odra, je treha 
za njihov trud izreči priznanje! 

le kdaj še nam samim nerodno 
in zoprno blatno, zanemarjeno 
dvorišče. To so prazni izgovo
ri, ki jim nihče ne verjame. 
Premalo čuta za urejenost, na
črtnost in red, Tci se ne kaže 
samo na dvorišču in okoli go
spodarskih poslopij, temveč tu
di pri gospodarjenju. Skrben 
gospodar, vestna gospodinja in 
Člani družine, ki so vajeni re
da, ne bodo nikdar puščali 
orodja zunaj. Tudi drva ne bo
do ležala čez vse leto napol 
razžagana in razcepljena na 
tnalu, vozovi ne bodo pod ka
pam. Gnojnica se bo kot dra
goceno gnojilo zbirala v gnoj-
nični jami. No, ali je za vse 
to potrebno posebno mnogo 
časa in denarja? Vse to spada 
v delo in gospodarjenje in to 
pa že skoraj zadostuje, da bo
do naše vasi lepe, prikupne in 
da bodo kazale kulturnejše li
ce kot ga sedaj. 

Veliko slišimo o stanovanj
skih in vaških skupnostih, ki 
jih ustanavljajo po mestih in 
vaseh. Skupne strojne pralni
ce, prostore za konzerviranje 
zelenjave in s ao iu . sušilnice. 
kopalnice, otroška igrišča, vse 
to je res v veliko pomoč za
posleni ženi in znak napredka 
ter smisla za higieno- Tudi ka
nalizacija, voda in elektrika se 
napeljuje v okviru vaških 
skupnosti. »Ja, kjer je denar, 
se vse naredi.*< reče marsikdo, 
pa ni res. Največ nestrokov
nih del opravijo ljudje sami, 
za stroje in gradbeni material 
nekaj prisp"vajo, nekaj poma
ga pa občina. 

V okviru iraške skupnosti bi 
laliko marsikje najprej uredili 

okolico hiš, gnojišča, luže, plo
tove. Zmeni l i bi se! Lepa pri
ložnost je sedaj, ko se v našem 
okraju gradi avtomobilska ce
sta in bodo prišli mladinci in 
strokovnjaki iz vse države, ce
lo iz inozemstva. Ce smo doslej 
rekli, da se to ne izplača, ker 
tako nobeden ne pride, se po

trudimo zdaj, ko je. lepa prilož
nost, da tujcem razkažerho le
pote Dolenjske. Ne samo do 
praga, tudi čez pfag naj gre 
nesnaga. V tem starem prego
voru je napotek, ki lahko pri
speva k prizadevanju oblasti in 
turističnega društva za razvoj 
turizma na Dolenjskem. M. C. 

Strnjen pouk v Metliki 
PreflSnji teden je končala s 

svojim delom tudi kmetij«ko-go
spodarska sola v Metl iki . Po 
dogovoru med udeleženci in 
predavatelji so Imeli letos pre
davanja v tej soli strnjeno en 
mesec in pol vsak dam, razea 
ob sobotah, po 6 ur dnevno. Ta
ka oblika dela se je pokazala za 
mnogo boljšo in uspešnejšo kot 
na dva do Štiri mesece razteg

njena predavanja 3 krat teden
sko po 3 do 5 ur dnevno (obi
skovalci imajo pri takem na
činu preveč razbit čas in se ne 
morejo med tem posvetiti »o 
kakemu drugemu delu). Osem 
fantov je s tem ob zaključku 
šole dovršilo dveletno kmetij-
sko-gospodarsiko šolo, nekaj pa 
jih bo nadaljevalo Šolanje N 
prihodnje leto. 

be za b o l j š o b o d o č n o s t . J 
r e p u b l i š k o Ljudsko s k u p š č i n o za 
vol i lni okraj Trebnje t o v a r i š i c a 
ing. V i l m a P i r k o v i č , k i je orisa

la vlogo ž e n a v borbi za osvobodi
tev in za zmago napredne misel
nosti. Govor t o v a r i š i c e P i r k o v i č e -
ve so prisotni n a v d u š e n o pozdra
vi l i , mala B . Smoletova pa j i je 
i z r o č i l a š o p e k cvetja. 

Program so nato izvajali č l a n i 
g l e d a l i š č a » J o s i p J u r č i č « Trebnje, 
k i so uprizorUi Brechtovo delo 
» P u š k e gospe Carrar« z ve l ik im 
uspehom. N a v d u š e n j e je izzvalo 
tudi gostovanje sopranistke Jelke 
Z a j č e v e in pianistke Polonce 
A h a č i č e v e . Vel iko p r e s e n e č e n j e je 
bila mala recitatorka Jelka Straj-
n ar jeva. k i je z izrednim talen
tom podala Z u p a n č i č e v » R a z g o 
v o r « , 

Po s v e č a n i akademiji so ž e n e v 
prijetni d r u ž b i in zabavi obujale 
spomine na slavne dni nase bor-

IZ METLIKE 
V ponedeljek, 10. marca, so v 

Metliki gostovali člani Združe
nja dramskih umetnikov z Bo-
govioevo dramo »Brez tretjega« 
v režiji Majde Skrbinškove. 

V soboto, 15. marca, zvečer 
bo Metličane obiskala umetni
ška ekipa iz Ljubljane, v ka
teri bodo med drugimi nastopili 
tudi recitator Jože Tiran, kita
rist Stanko Prek in meliški ro
jak tenorist Mitja Gregoirač. 

V kratkem času, k i nas loči 
od volitev, bo v metliški občini 
več predvolilnih zborovanj. Ta
ko bo zborovanje v Metliki v 
nedeljo, 16. marca, ob 9.30 do
poldne v Domu Partizana. Iste
ga dne bo ob 10, url dopoldne 
predvolilno zborovanje na Su-
horju, ki bo hkrati združeno z 
občnim zborom tamkajšnje 
Kmetijske zadruge. Ta dan 
bodo ob 14. uri zborovali tudi v 
Podzemlju, in sicer v osnovni 
šoli. V Gradacu bo predvolilno 
zborovanje 19. marca ob 19. ur i 
v tamkajšnji kino dvorani. 

GOSTINSKI TEČAJ 

Tudi letošnjo zimo je Okrajna gostinska zbornica organizi
rala tečaj za strokovni dvig v gostinstvu zaposlenih delavcev. 
Tečaj je bil v Šmarjeških Toplicah, udeležilo se ga je pa 
22 tečajnikov, 11 iz državnega in 11 iz zasebnega sektorja. 

Ob zaključku tečaja so tečajniki imeli izpite. Napravili so 
jih vsi, od tega eden z odličnim uspehom, 8 s prav dobrim, 11 
z dobrim in dva z zadostnim uspehom. Od vseh 22 tečajnikov 
jih je 18 dobilo po končanem tečaju strokovno izobrazbo pol-
kvalificiranega delavca v gostinstvu — pet iz kuharske stroke 
in 13 iz strežbe. Ostali štirje, ki še nimajo staža zaposlitve v 
gostinstvu, so dobili spričevala o opravljenem izpitu. 

Gostovanje Šmihelčanov v Trebnjem 
V nedeljo popoldne so Smihcl -

čanl gostovali z opereto » P l a n i n 
ska roža« , ki jo je glasbeno pr i 
pravil dirigent A h a č i č , r e ž l r a l pa 
M . P o d b e v š e k . Dvorana je bila 
polna do zadnjega k o t i č k a in so 
izvajalci d o ž i v e l i toplo priznanje 
za svoj trud in uspeh. Gostovanje 
Š m i h e l č a n o v lahko š t e j e m o med 
n a j u s p e š n e j š a gostovanja v T r e b 
njem. T a k i h gostovanj si š e ž e l i 
mo. Nedvomno pa gre priznati ve
liko zaslugo dirigentu in r e ž i s e r 
ju, da sta uspela u v e ž b a t i tako 
velik pevski ln igralski ansamb 1, 
kar Je redkost med amaterskimi 

Nekaj novosti iz Jtudijske 
knjižnice MIRANA JARCA 

v Novem mestu 
Universitas Lit terarum. Landbuch 

der Wissenschaftskunde. Berl in 
1955. II 1718 

Schubert, Ottmar: I)as Itlihnen-
bl ld. Milnchen (1995.) II 1707 

Matz, Fr iodrich: Kreta , Mykcne , 
T r o j a . (Grosse Kul turen der 
Kruhzeit.) Stuttgart (19o7). II 1708 

Hegi, Gustav: Illustrierte Klora 
von Mittel Europa, I. MUnchen. 
II 1706 

A Treasurv of Contcmporany Ho-
USPS. New York lii.vl. H l M H 

SchUler, Hans: Knaurs Garten-
buch. Munchen-ZUrlch (1957). II 
iii94 

Stolper, Hans: Wlr r lrh ien unse-
re Wohnung ein. MUnchen. II 
1533 

Wilpert, Goro; Sarli VVortcrbuch 
dox Literatur. (Kroners T a -
schenausgabe Band 231.) 10652 

Lennartz, Tranz: Auslftndische 
Dlchter und ScJtrlitmoUM unso-
rer Zelt. (Kroner Taschenausga-
be Band 217.) Stuttgart. 10652 

Uiiscnberger, Kran/.: I.exikun der 
Geographlc, F innkru i t . 10808 

Lahni bruck. Anta: Lexlkon der 
W l r t s c h a » t . Frankfurt, mi;o7 

KnackKtcdt, Gi intcr: LSKlkoa der 
We|tgesrhichle. iTnnkfurt . 1*806 

Kurschncrs - Ifiographlsches Tne-
ater Handbuch. Berlin 1956. 1080S 

Hunger, Herbert: Lexikon der 
grlechllschen und rtimisehen 
Mvthnlogle. Wien. 10799 

Knaurs Lex lkon modrrncr K m u t . 
Munchon-ZUrich. 10790 

Knaurs Jazz Lexikon. (Munchen-
ZUrlch J957.) 10797 

(Nadaljevanje sledi) 
(signatura knjige v Studijski 

k n j i ž n i c i Mirana J n n - ; i ) 

M t k u in M v t i l j , u ,»va š a h o v s k a p r \ u k ; t Dolenjske 

Z metliškega sejma 
Na zadnji torkov aejetn 4. mar

ca Je bilo na s e j m i š č e prignanih 
492 volov, 205 krav, 42 telet, 84 pi
tanih ln 286 mladih p r a š i č e v Ce
ne so od zadnjega sejma precej 
narasle, saj Je 7 do 8 mesecev star 
p r a š i č e k veljal 7 do 9 t i s o č di
narjev, 3 mesece star 12 do 15 ti
s o č dinarjev, v e č j i p r a š i č i pa po 
220 dinarjev za kilogram ž i v e le
že . Cena kravam Je bila p.i k a k o 
vosti Živali od ."»0 do !>o dinarjev 
za kilogram ž i v e t e ž o , cena volom 
pa 110 do 133 dinarjev za kilo
gram ž i v e t e ž e . 

d r u š t v ; in Je treba toliko » o l j 
pozdraviti, saj Je to razveseljiv 
pojav m n o ž i č n e g a kulturno-pro-
svetnega dela. Uspeh in prizna
nje pa naj vodi celoten kolektiv 
v b o d o č e delo. —m 

PRESENEČENJE! 
OB K O N C U L E T A BODO 

ČLANI 
PREŠERNOVE DRU2BE 

prejeli za redno članarino 320 
dinarjev pet, za 550 din pa celo 

7 knjig. Ena izmed njih j« 
IVAN RIBIČ — SIN 

V redno zbirko je uvrščeno naj
novejše delo plodovitega pisa
telja Ivana Ribiča, ki ga bralci 
že poznajo zlasti po knjigah, 
»Stopinje v snegu« in »Kala«. 
To pot se raztez-a dejanje nje
gove povesti od prve svetov.i« 
vnjne preko časa med dvema 
vojnama v drugo svetovno voj
no. V povesti »Sin« je pisatelj 
v l iku kovača Matevža, ki je v 
prvi vojni postal invalid, p r i 
kazal boj za obstoj malega Člo
veka, ki ga je pohabila vojna. 
Matevž Je postal hud sovražnik 
vojne i« nasilja in vnet glasnik 
miru na svetu. Zato dobiva ta 
knjiga na pragu atomskega ob
dobja, ko se milijoni in m i l i . 
Joni ljudi vseh narodov sveta 
bore za mir, še posebno vrednost. 
Pohit i te i vpisom! Člane vpi
sujejo poverjeniki Prešernovo 
družbe, ki so skoraj v vseh 
šolah In večjih podjetjih, vso 
knjigarne, podružnice »Slov. po-
ročevalra« In »ljudske pravice« 
ter uprava v LJubljani, Erjav

čeva cesta 14 a. 

V mesnici so ta .teden prodajali 
kilogram gOVOdln« 00 2i;o dinar
jev, teletine po 330 dinarjev in 
BVlnlne po 370 dinarjev. 

7 vilski trg je bil tokrat bogato 
z a l o ž e n , kljub ti mu pa so bile ce
ne prOSj visoke. Liter f i žo la JO 
stal 60 do 70 dmarlev, prosene ka
š e H) dinarjev, ujdove moke 70 d i 
narjev ln koruzne moke 30 d i 
narjev. V e n e c č e b u l e Je veljal 60 
do 100 dinarjev, glavica č f s n a 10 
dinarjev In korenina hrena 6 do 
l n d n u j e v . V e l i k o | e b : l n ni) tr-

gu tudi semenja ln je stal liter 
č e b u l e k a I (lil do 200 dlnai |ev, lite T 
n e m š k o d e t e l j e <lll(i (Unmjev, lite* 
DOS« HO dinarjev In korenja 130 
dim.-vjev. 

marskj oziroma biaKovni 
le bil prav tako donro zalo

ž e n , blago pa Je š l o tu bolj sla
bo v promet. 
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Množičnost v telesno vzgojo 
Z a d n j i « smo na kratko p o r o č a l i o poteku l e t o š n j e s k u p š č i n e 

Okrajne zveze Partizana Novo mesto, k i je bila l . in 2. marca v 
Dolenjskih Toplicah. Takrat smo obljubili , da bomo n a t a n č n e j e o 
p o r o č n i h in o posameznih v p r a š a n j i h iz zelo plodne razprave ka
sneje p o r o č a l i . 

V pozdravnem nagovoru Je pred
sednik tov. C l ž m e k navedel, da je 
namen l e t o š n j o s k u p š č i n e z d r u ž i 
tev vseh sil za p o m o č graditeljem 
Jvtomobilske ceste. D a bi dosegli 
CLm b o l j š o povezavo i n č i m tesnej
š e sodelovanje med organizacija
mi , ki imajo skrb za vzgojo mla
dine, je bil na s k u p š č i n o pozvan 
š i r o k krog ljudi — predstavnikov 
n a j r a z l i č n e j š i h telesnokuHurnih in 
ostalih organizacij. T i naj bi se 
seznanili 2 delom osnovnih teles
no vzgojni h organizacij — d r u š t e v 
Partizan in okrajnega foruma — 
Okrajne zveze. Slednja naj bi le
tos postala operativni or^jan, ki 
naj bi skrbel za č i m t e s n e j š o po
vezavo z glavnim š t a b o m mladin
skih delovnih brigad. P o m o č pri 
organizaciji š p o r t n e g a in telesno-
vzgojnega dela med mladimi br i 
gadirji bo osnovna naloga Okraj 
ne zveze. Predsednik je nadalje 
omenil, da je v partizanski orga
nizaciji š e vedno prevelika ozkost 
in da b 0 letos lepa p r i l o ž n o s t da 
se delo v d r u š t v i h p o ž i v i in š t e 
vilo č l a n s t v a p o v e č a . 

Množičnosti ie nismo 
dosegli 

Iz p o r o č i l a tajnika K o v a č i č a naj 
navedemo nekaj dejstev: osnovni 
cilj — m n o ž i č n o s t — v letu 1667 
ni bil d o s e ž e n v taki meri, kot bi 
si ž e l e l i . V d r u š t v i h , k i j ih vkl ju
č u j e Okrajna zveza, je doslej 
v k l j u č e n i h Je 1846 pripadnikov, 
od tega pa Je preko aoo» pionir
jev in cicibanov. Č e p r a v BO V 
Okrajni zvezi zelo delavna d r u 
š t v a , ki bi pr i š la v p o š t e v v tek
movanju za pokal Ljudske pravi
ce, se v e č i n a tega tekmovanja ni 
u d e l e ž i l a . Izjema Je bilo d r u š t v o 
Iz S e m l č a , k i je doseglo lep uspeh. 
M e d n a j v e č j i m i akcijami Okrajne 
zveze je prav gotovo V. zlet brat
stva t n edinstva v B i h a ć u . Udele
ž i l o s e g a je preko 500 pripadni
kov partizanskih d r u š t e v , celotno 
š t e v i l o u d e l e ž e n c e v iz n o v o m e š k e 
ga okraja pa je bilo 668. T a akcija 
sodi med n a j u s p e š n e j š e zadnjih 
let, zahtevala pa je velike izdat
ke. S-nlosno mnenje je, da je no-
verrtelkl okraj na bratskem sre-
č n i u v B ' h a č u dostojno zastooal 
r 'o republiko. T u d i I. festival 
f i v e n s k e telesne kulture v L j u b -
1 v sodi med velike in u s p e š n e 
ake ie Okrajne zveze. T u d i te p r i 
reditve, k i je manifestirala m o č 
slovenske telesne kulture, se je 
u d e l e ž i l o veliko š t e v i l o mladine 
iz n a š e g a okraja. Tretja v e č j a p r i 
reditev, kjer je sodeloval tudi no
v o m e š k i okraj , je bila II. g im-
naestrada v Zagrebu. 

Letos: vzgoja novih kadrov 
T e h n i č n o p o r o č i l o Je podal n a č e l 

nik okr. zveze Milan Smerdu. Ugo
tovil je, da je bil program v glav
nem izveden, edina napaka pa je 
bila narejena pri vzgoji kadrov. 
Č e p r a v kadrov o b č u t n o pr imanj
kuje. Okrajna zveza ni organizi
rala p r e d n j a š k i h t e č a j e v (pred
vsem zaradi pomanjkanja sred
stev). T o bo letos, ko bodo lahko 
p o m i s l i strokovnjaki iz mladin
skih delovnih brigad, l a ž e izvesti. 

N a č e l n i k Je nadalje ugotovil, da 
brez solidne s t a t i s t i č n e s l u ž b e ni 
m o g o č e u s p e š n o delati. Gotovo Je 
bilo veliko v e č storjenega, kot Je 
registrirano pri . Okradnl zvezi, 
kamor zelo redko zaidejo m e s e č 
na p o r o č i l a posameznih d r u š t e v . 

T* f i n a n č n e g a p o r o č i l a , k i ga Je 
podal blagajnik K l e m e n č i č , nekaj 
š t e v i l k : celotnL dohodki so pre
segli poldrugi milijon dinarjev, 
tod?a v e č i n o sredstev so porabili 
za Se omenjene velike akcije (1 
milijon 348 t i s o č dinarjev). D r u 
š t v a so prejela od Okrajne zveze 

o m o g o č e n a izvedba v o d n i š k i h te
č a j e v , k i so prepotrebni. 

Se nekaj o razpravi, k i je bila 
zelo ž i v a h n a in plodna. V prvem 
delu razprave so s k u p š č i n o po
zdravili predstavniki r a z l i č n i h or
ganizacij in oblastnih organov. 
Predstavnik r e p u b l i š k e zveze Par
tizana t o v a r i š Borko Je pohvalil 
odkrita p o r o č i l a , k i ne skrivajo 
napak, omenil pa je, da je napa
ka glede vzgoje kadrov razumlji
va in se ugotavlja pr i vseh okraj
nih zvezah. Dalje je omenil, da je 
letos lepa p r i l o ž n o s t za t e č a j e , saj 
bo na avtomobilski cesti veliko 
strokovnjakov, k i bi se j i h dalo 
pritegniti. T u d i materialno si bo
do d r u š t v a , posebno tista ob tra
si avtomobilske ceste, gotovo ve
liko opomogla. 

Delovno predsedstvo na letni skupščini PARTIZANA 
141.000 din dotacij. V ostalem so 
bila sredstva smotrno in pravilno 
n a l o ž e n a , kar je ugotovil tudi 
nadzorni odbor. 

Pohitimo z gradnjo 
objektov 

Gospodarsko p o r o č i l o Je podal 
ing, Ž e r j a l . Omeni l je, da je v 
n a š i h d r u š t v i h š e veliko objektov, 
ki so ali nedograjeni aH pa zahte
vajo v e č j a popravila. T u d i telo
vadni dom v Novem mestu je ze
lo nujna stvar, problem, katerega 
r e š i t e v se ne da odlagati. Dom bo 
okrajnega pomena, saj bo tako 

N a č e l n i k okrajne zveze Partiza
na Karlovac je pozdravil dobro 
povezavo med obema okrajnima 
zvezama in sosednimi d r u š t v i . L a 
ni sta imeli posebno tesne stike 
n o v o m e š k o in karlovsko d r u š t v o 
ter d r u š t v i iz Metlike in Ozlja. V 
imenu O L O Je delegate pozdravil 
podpredsednik t o v a r i š Belopavlo
v i č . Naglasil Je, da je l e t o š n j a 
osrednja akcija Partizana p o m o č 
graditeljem avtomobilske ceste. 
Nadalje Je omenil , da bo letos tu
di l a ž e delati, kajti za telesno-
vzgojne organizacije je predvide
nih precej v e č sredstev kot p r e j š 
nja leta. Vsa sredstva bo prejel 

okrajni Svet za telesno kulturo, 
ki j ih bo gotovo najbolj pravilno 
razdelil, ker najbolj pozna potre
be posameznih organizacij. T u d i 
o b č i n e bi'morale p o v e č a t i sredstva 
za telesno kulturo in prav tako bi 
j ih morali razdeljevati o b č i n s k i 
sveti za telesno kulturo. 

Obeta se nam razgibano 
športno leto 

Tudi predstavniki ostalih orga
nizacij in forumov so poudarili , 
da mora biti letos sodelovanje 
med organizacijami š e posebno 
tesno, kajti le tako bo m o g o č e n u 
diti brigadirjem vsestransko po
m o č . 

V nedeljskem delu razprave je 
najprej) govoril dr. Spller o zdrav
stvenem stanju v n a š e m okraju. 
Omenil je, da sta alkoholizem in 
slaba telesna razvitost pogost po
jav, k i ga Je treba zatirati. Za vse 
č l a n e Partizana in ostalih š p o r t 
nih organizacij je treba uvesti si
s t e m a t i č n e z d r a v n i š k e preglede, 
ki Jih ž e opravlja š p o r t n a ambu
lanta v Novem mestu, v ostalih 
krajih pa posamezni zdravniki. 

T u d i ostali govorniki so poudar
jali nujnost tesne povezave, k i naj 
bi se uredila s posebnim odborom 
za koordinacijo, kasneje pa je b i 
lo sklenjeno, da prevzame to na
logo Okrajna zveza, katere odbor 
se zato r a z š i r i in v k l j u č i pred
stavnike vseh telesnokulturnlh In 
ostalih organizacij. 

V razpravi je bilo nadalje izra
ž e n o mnenje ,da se morajo i g r i š č a 
takoj pripravljati za tekmovanja, 
Nekatera bodo zahtevala veliko 
sredstev za dograditev (nogomet
ni stadion), 6e h o č e m o izvesti 
mednarodna s r e č a n j a , druga pa 
tudi p r e c e j š n j a popravila. Dalje 
je bil sprejet p r e d l o « , da se letos 
celotni program Partizana prila
godi programu na avtomobilski 
cesti, ker bo le tako m o ž n a u s p e š 
na organizacija predvidenih tek
movanj. I z r a ž e n o je biLo mnenje, 
da bo ta akcija gotovo velik pre
obrat v delu, kajti letos se lahko 
pridobi v e č kot vsa zadnja leta 
skupaj.. Treba bo samo pohiteti s 
pripravami in potem vsestransko 
pomagati pr i organizaciji tekmo
vanj. Ob z a k l j u č k u naj Še nave
demo, da je b i l sprejet predlog, 
da se letos formira dolenjska od
bojkarska liga in da se v l o ž i vse 
sile, da bi takoj p r i č e l i z gradnjo 
Doma telesne kulture y Novem 
mestu. 

Fr . Mfkec 

S PREDVOLILNIH ZBOROVANJ V OBČINI M O K R O N O G 

Klenovik-še po starem 
V sredo, 5. marca, je bilo uspehe, k i j ih je naša država občane, je to, <ja sami ne m&ra-

predvolilno zborovanije ^ K l e - dosegla v zadnjih letih tako na jo prav ničesar storiti »a iko
no viku. Kljub dobrimi pripra- političnem kakor na gospodar- mur*ak*e naprave, marveč trma-
vam, k i jih je vodiila SZDL, je skem področju. Volivci na tem sto vztrajajo, da je skupnost 
bila udeležba volivcev na zbo- območju pa vendarle zelo na- dolžna sama urejati! na primer 
rovanju nepričakovano majhna. zadnjiaSko vztragajo p n svojiiih vaška poita dn ceste, ker pač 
Kandidat za republiško skupšči- izključno lokalisričnih. težnjah, oni plačujejo takse. PrS gredruii 

kar se je pokazalo p r i razpravi nove ceste so na primer najeli 
po obširnem poročilu. K a r j« voznika za prevoz gramoza iz 
posebno značilno za ta predel sosednjega krajevnega odbora 

in ga plačala namesto da bi: 

no tov. Krese-Cohari je volrJv 
cem v izčrpnem govoru obra 
zliožil velike in pomembne 

V Semiču je posijalo sonce 
Samo nikar ne mislite, da t i 

sto z neba! Sonce se je naselilo 
v ljudeh in sedaj je v Semiču 
mnogo topleje. 

K U D Jože Mihelčič Je zelo 
delavno. V Semiču imajo k i 
no projektor, k i je prej šepal, 
odkar pa ga je prevzel tovariš 
Pustavrh, blagajnik K U D , Se-
mičani vsak teden vidijo nov 
film. Temu primerno se je po
večal tudi obisk kino predstav. 
Tucii reklamo za filme so iz
boljšali. 

Dramska sekcij a K U D je upr l . 
zorila v letošnji sezoni Uspa
vanko, 11- marca je pa gostova
la v Semiču Zveza umetniških 
društev iz LJubljane z dramo 
»Brez tretjega«. Pripravljajo 
tudi krajši zabaven gledališki 
komad. Predsednik K U D tova
riš Mihael Novak je zelo dela
ven in tudi tajnica Ivanka Zo
ranova ne zaostaja v prizadev
nosti. % 

V kratkem nameravajo preu_ 
rediti dvoramo, obdati stene z 

Potujoči gospodinjski tečaj 
v Adlešičih 

2e dalj č i n a sem »i želela na
učiti sodobnega kuhanja in go
spodinjstva, končno se mi je 
želja izpolnila. Letos je prišel 
v Adlešiče potujoči gospodinj
ski tečaj, za katerega se nas je 
prijavilo 24 deklet. Kmetijska 
zadruga v Adlešičih nam j£ da
la tr i prostore v domu, katere 
pmo si nato same uredile. Ima
mo veliko učilnico, kuhinjo in 
kuhinjsko shrambo. Vsak dan 
Imamo po osem ur pouka, ob 
6obotah pa smo proste. Učimo 
se hrano3lovja , higiene, polje
delstva, živinoreje, skratka vse
ga, kar mora kmečko dekle ve
deti. 

Zelo rade obiskujemo ta te
čaj, nekatere hodimo tudi po 
uro daleč in več, pa vseeno z 
veseljem prihajamo k pouku. 
Učimo se tudi šivanja in ročnih 
del, kar je za nekatere še poseb
no zanimivo, in praktičnega ku
hanja. 

Z novomeškega trga 
in sejmišča 

K l j u b mrazu je bil v ponede
ljek. 10. marca, Živi lski trg V No
vem mestu dobro z a l o ž e n . Stojnic 
Jc celo primanjkovalo ln nekate
re ž e n s k e so kar na tleh razsta
vile svojo robo. 

Jajca imajo š e vedno previsoko 
ceno prodajale so j ih po 11 ali 12 
ainariev Za flikn orehov so zah
tevale liiu dinarjev, za skodelico 
smetane 60 dinarjev, za š o p e k pe-
ter.,ll|a 1.« dinarjev, / . a š o p e k ko-
i ' r i | a 20 dinarjev, za merico mo-
tovilca 2!5 dinarjev, • za k r o ž n i k 
kisle repe ali zelja 25 dinarjev, 
z a venec č e b u l e "rt 120 dinarjev 
dalje, za liler sllvuvke .r>5i> dinar

jev l.ter mleka 33 diinarjev, za 
glavo zelja ISU dinarjev, /a k o k o š 
4oo dinarjev Itd. Rasen ž iv i l so b i 
la na prodaj drva in sicer po 2400 
dinarjev, razni gospodinjski plo
č e v i n a s t i predmeti, okraski za Že
ne, l o n č e n i ln volneni izdelki. 

T o pot j e bilo n a s e j m i š č u ž l -
•ahnejc kot ponava^ld; prtilo Je 
dosti v e č kupcev — celo 1/. H r 
v a š k e g a in Dalmacije. Naprodaj 
Je bilo 050 p r a š i č e v , od tega so 
j ih prodali 547. Kmetijska zadru
ga v Splitu j e odkupila 80 p r a š i 
č e v . Za manJSe od 6 do lo tednov 
K l a r e KO zahtevali od 5 do 7 t i 
s o č dinai /M v e e j c od .1 d O 7 
J n e s e e r v s i : . i e |>,i <vl v d:i t i s o č 
mlinarjev. Cona Je z ^ a d l v e č j e g a 
•»OVIM .Levantn nck»-t*Vo naiusla. 

Naš tečaj bo trajal 3 mesece. 
Januar je že minil, nam pa se 
dozdeva, da čas prehitro teče 
in da bo prekmalu konec teh le
pih dni. 

Hvaležni smo vsem, k i so 
nam kakorkoli pomagali, zlasti 
pa tovarišicama, k i vodita tečaj. 

Tečajnica Ivanka L. 

lesenim opažem 'ter znižati oder, 
ki je previsok. 

Telesnovzgojno delo ne zao
staja za kitdturnim. TVD Part i
zan Semič Je dobilo za uspešno 
delo v letu 1957 II. nagrado 
Ljudske pravice v znesku 25 t i 
soč dinarjev. Za ta znesek bodo 
nabavili rekvizite. V lastn i re
žiji so lani izdelali 20 miz in 40 
klopi za prireditve. Sami so s 
prireditvami zaslužili 85 tisoč 
dinarjev in tudi ta denar upo
rabili za nabavo rekvizitov. Go
tovo je takšen uspeh zasluga 
dobrega odbora, v katerem so: 
Metod Plut, predsednik, Valči 
Jordan, tajnica, in povsod agil
ni Zvonko Pustavrh, blagajnik. 

Telesnovzgojno delo je zelo 
živahno, vendar v njem trenut
no sodelujejo večinoma dekleta, 
ker so fantje, k i so bili glavni 
telovadci in vaditelji, odšli pred 
kratkim v vojsko. Prepričani 
pa smo, da si bodo Semlčani tu
di v tem položaju znali poma
gati. 

taka dela opravili, sami! Na tem 
območju se Je tudi zgodilo, da 
je na nekam sestanku, ko je slo 
za elektrifikacijo, nekdo vpra
šal: »AH nas mor* kdo prisiliti, 
da bomo imeli elektriko?« 

Tako vprašanje pove marsikaj 
in na mah nem postane jasno, 
da volivci teh fcrafjev nimajo 
pravega odsiosia do skupnosti 
prav zaradi tega, ker se ne ma
rajo poučiiti o socialističnih od
nosih. Tu tudi organizacija 
SZDL najbolj žepa, tu ne dobiš 
Ijudj na sestanke, na predava
nja in podobno. Prav gotovo j e 

to tisti dei občine, kjer bo tre
ba še nejjveč dlela. 

Za Zbure lin Kievevž je bilo 
zborovanje v Četrtek, 6, marca. 
Tu je bila udeležba boljša, vo
livci pa so se zlasti zanimali za 
elektrifikacijo in napredek 
kmetijstva. Na zborovanju sta 
govorila tov. Čoban m tov. To
ne Pire. 

V soboto je obMnaki odbor 
Zveze borcev v počastitev pra
znika borbenih žena povabil 
partizanske matere iin j ih pogo
stil. Zvečer je bila v veliki dvo
rani Zadružnega doma V 
Mokronogu proslava. 

Vse, kar smo zgradili v naši deželi, vse, kar gradimo in kar bo
mo graditi, ustvarjamo za človeka, za ljudi, za blaginjo in srečo de
lovnih ljudi v mestu in na vasi, za svobodno in boljše življenje držav

ljanov naše socialistične domovine. 

Uspešno so zaključili tečaj 
S l u č a j e n sprehajalec Je M l prav 

gotovo z a č u d e n , ko Je s r e č a l za 
K r k o celo takrat, ko je bilo v fe
bruarju n a j s l a b š e vreme, skupino 
m o š k i h , ki so se vsak dan sesta
jali v g o s t i š č u na L o k i . To so bili 
n o v o m e š k i sorerji, ž e l j n i strokov
nega in s p l o š n e g a znanja. V po
sebni sobi g o s t i š č a so Imeli t e č a j 
za dosego visoke kvalifikacije. 

Goršinova - državna 
prvakinja v teku 

na 600 m 
Na d r ž a v n e m a tlel skem prven

stvu v dvoranah, ki je bilo zad
njo nedeljo v Zagrebu, Je Gor-
smova l l Novega mesta piva pr i 
tekla na cilj v skupini mladink ln 
č l a n i c . Tud i llurteiova, prav lako 
atletinja IVI) 1'artizana iz Nove-
e.a mesta je dosegla o d l i č e n fiUs — 
bila Je druga — za G o r š l n o v o . 

Obe nasi atletinji bosta tudi to 
nsdeljo spel nastopili v Zagrebu 
na izbirnem tekmovanju za sesta
vo š e s t i h reprezentantk, ki bodo 
tekmovale v Parizu na crosu, ki 
g i organ Istra č a s o p i s t,- umu.m 
le rpamo, da bosta naši tekmo
valki tudi v nedeljo v Zagrebu, 
č e p r a v bo m o č n e j š a konkurenca, 
med prvimi š e s t i m i prispele na 
cilj In tako lahko odpotovale v 
Pariš. ., , 

V Zagrebu sta nastopila t udi 
skakalca v visino P o t r č in K o m i -
Uova. T e ž k o Je hllo skakati v 
dvorani, lu Ima parketna 1la. Kot-
nlkova Je s k o č i l a 130 centimetrov, 
P o t r č pa lfii centimetrov. 

J O. 

T e č a j a se je redno u d e l e ž e v a l o 
16 voznikov motornih vozil. Pre
davanja so R» z a č e l a 5. februarja, 
preteklo soboto in nedeljo pa so 
t e č a j n i k i opravili t e o r e t i č n e in 
p r a k t i č n e izpite. Znanje so posre
dovali Š o f e r j e m n a j b o l j š i strokov
njaki za posamezne predmete. 
Motoroznanstvo Je predaval tova
ri« M l k l l č , avtoelektrlkn P e č a r l č , 
prometne predpise S a v r i č , sloven-

dosega v i š j e kategorizacije, kajti 
kategorije D brez tega izpita n i 
m o g o č e d o s e č i . T a t e č a j je bil za 
Š o f e r j e izredna p r i l o ž n o s t , ker bo
do poslej prirejali podobne s a m « 
Se v LJubljani ln bodo trajali 6 
mesecev, z dosego kvalifikacije Je 
Š o f e r j u Izbo l j šan p d l o ž a j na de,-
lovnem mestu, podjetja pa prido
be sposobne kadre. 

DOLENDSkl OBVEŠČEVALEC 

Sreda, 12. marca — Gregor 
Č e t r t e k , 13. marca — Krist ina 
Petek, 14. marca — Matilda 
Sobota, 15. marca — Klemen 
Nedelja, lfl. marca — Julijan 
Ponedeljek, 17. marca — Jerica 
Torek, 18. marca — Edvard 

skega lista so ljudje prinesli v e č 
najdenih predmetov; dvoje otro
š k i h o č a l in m o š k o rjavo usnjeno 
rokavico. Lastnik^ jih proti opisu 
dobe vsak dan med uradnimi 
urami. 

V S I I N T E R E S E N T I za oddajo 
njiv v najem naj se zglasljo na 
M a l e n š k o v l h njivah v č e t r t e k 13. 
marca tega leta ob 12. ur i — 
Zagore J o ž e , Novo mesto 

L U N A : 
k r a j e c . 

12. marca ob 1,1.48 zadnji 

» K R K A « — N O V O M E S T O : od 11. 
do 13. marca m e h i š k i f i lm »Mi
d v a « . Od 14. do 17. marca ame
r i š k i barvni fi lm »Džubi l i« 

2 U Z E M B E K K : 16. marca angle
š k i f i lm » V e č n a n e v e s t a « 

D O L . T O P L I C E : 15. in a*, marca 
a m e r i š k i f i lm »Joč i ljubljena 
d e ž e l a « . 

»ROG« — S T R A Ž A : 15, i n 16. mar
ca a m e r i š k i film » M a š č e v a l c i « . 

K O S T A N J E V I C A : 16. marca ame
r i š k i barvni f i lm » B e a u B r u -
m e l « . 

M E T L I K A : 12. marca finski film 
» P o r o č n i v e n e c « . 15, i n 06. mar-

V E C J E Š T E V I L O Z I D A R J E V in 
t e ž a k o v sprejmemo takoj. Sta
novanje za samce zagotovljeno. 
Komunalno podjetje Skorja L o 
ka, Spodnji trg 12. 

T A K O J S P R E J M E M O V S L U 2 B O 
trgovskega p o m o č n i k a za vod
stvo trgovine z reprodukcijskim 
materialom. Kmetijska zadruga 
2 u ž e m b e r k 

R A Z P I S 
Komisija za sprejem in odpoved 

delovnega razmerja pri Industriji 
obutve v Novem mestu 

r a z p i s u j e 
delovno mesto za vodjo admini
strativnih poslov. 

P o g o j i : srednja strokovna iz
obrazba z najmanj enoletno O T « B I -
so ali n i ž j a strokovna i z o b r a z b « 
z najmanj 5 let prakse. Nastop 
s l u ž b e takoj ali najpozneje 1. ma
ja 1958. P r o š n j e je treba v l o ž i t i do 
25. marca 1958. P l a č a po tarifnem 
pravi lniku ali po dogovoru. 

NOVO M E S T O 
V č a s u od 1. do 8. marca je bilo 

rojenih 10 d e č k o v lin 13 deklic. 
Porok ni bilo. 
U m r l a je Erjavec U r š u l a , u ž i t -

karlca Iz Globodola, staral Oo let. 

G R A D A C 
V preteklih dveh mesecih so bil i 

čl 
Č R N O M E L J : l l , in 12. marca ame

r i š k i barvni film » S n e g na K t -
l i m a n d ž a r u « . 14. in 16. marca j u 
goslovanski f i lm » P o p C i r a in 
pop Spdra«. 

ca jugoslovanski film » M a l e re- rojeni trije d e č k i i n e n « deklica. 
P o r o č i l i so se: K u r e Franc ln 

Cuk Terezija, oba Iz L o k e pr i Č r 
nomlju. Stare Alojzij z G r i č a in 
Z u p a n i Č Terezija iz K r a s t a č a . K r i 
ž a n Anton lz K r a s t a č a in Brine 
Ivanka iz Skri l j . Moiek Franc z 
G r m a in Klepec Amali ja z B o r -
š t a . Pele Ivan iz Dobile in V i p a 
vec Amal i ja lz K r a s t a č a . 

Umrli so: Dergac Andrej lz B o r -
š ta , 90 let. J a k o f č l č Marjeta iz 
Grabelj, 66 let. Z u p a n i č Anton iz 
V r a n o v i Č , 74 let. B i U č t č Julij iz 
Gradaca, 73 let. Skala A n a M Pod
zemlja. 65 let. 

( 4 & 

C E N A M A L I H O G L A S O V ; do 
10 besed 160 dinarjev, vsaka na
daljnja beseda 12 dinarjev. N a 
oglase, k i so pod š i f r o oziroma 
naslovom v oglasnem oddelku 
uprave lista, se pribije 30 dinar
jev. 

C R N O M E 
Februarja so bile rojene 3 de

klice i n 1 d e č e k , 
p o r o č i l i so se: Jerman V l a d i -

O P O Z O R I L O ! Stranke, k i zahte- .mir , mizar s Sel pr i Otovcu, dn 
vajo pismeno naslove oglasov ali 
k a k r š n e kol i informacije, naj p r i 

l o ž i j o za odgovor znamko za 25 d'i-
narjev. V nasprotnem primeru ne 
bomo odgovarjal. Naslovov ogla
sov, k i so pod š i f ro , ne izdajamo. 
Z a poslani denar v navadnih pis
mih ne odgovarjamo. 

N a r o č n i k i Dolenjskega lista Ima
jo pr i vseh mal ih oglasih 50 od-

J a k š a Ana , delavka z Z a j č j e g a 
vrha. Novak Stanislav, delavec, 
in Kastellc Marija , oba lz M a r t i -
nje vasi. P l a v e č Peter, k o v a č z 
D o b l i č k e gore, ln Kobe Marija, 
u s l u ž b e n k a s T u š e v e g a dola. Jer
man Janez mizar, in Suhorepec 
Marija , delavka, oba a Sel pr i 
Otovcu. Videt i* Zdenko, traktorist 
iz B e r e č e vasi. In Stan.kovic VI-

stotkov popusta (ne velja za usta- da, u č i t e l j i c a iz Podzemlja. M u -
nove i n podjetja). 

U G O D N O P R O D A M radio Miner
va, 6-cevni na tr i valovne dol
ž i n e . N a ogled iz prijaznosti v 

' trgovini Radio center, Novo me
sto, Glavni trg. 

P R O D A M K R O J A Š K I Š i v a l n i stroj 
Naslov v upravi lista (122-56) 

P R O D A M HISO IN 2,5 H A zem
l j i š č a na Podrebru lo pr i Semi 

š i č Janez, kmet iz Bistrice, l n 
Deutschman Terezija s S t r a ž n j e 
ga vrha. Veselic Vincencij , zidar 
iz Adle f t l čev , in Kralj Ž a r k a , 
k m e č k a h č i iz F u č k o v c e v . Pogla
jen Franc, ž e l e z n i š k i delavec, i n 
Plut Rozina, k m e č k a h č i , oba iz š k o d o v a l prsni k o š " in trebuh 

ra iz O t o č c a — deklico; Zore E m i 
lija iz B o g n e č e vasi — deklico J 
Majcen V i l m a iz Mokronoga — 
deklico; B a k š e Ivanka iz Miho
vega — d e č k a ; Sajevec Marija lz 
C e s č e vasi — deklico; V a u ž e k N a 
da iz Novega mesta — defcMlco; 
L a h Ljudmi la iz Orehovice — de
kl ico; J e v š e k Mar i ja lz Novega 
mesta — d e č k a ; Z n l d a r S i č Mari ja 
lz Preske — deklico; B a r b o r i č 
Anica iz S e n t j o š t a — d e č k a ; V u k 
Monika iz Jurovskega broda — 
d e č k a ; Gazvoda Albina iz P o đ -
gozda — d e č k a ; G r e g o r i č J o ž e f a 
iz Grobelj — deklico; Tome M a r i 
ja iz Brdarcev — d e č k a ; Krivec 
M i l k a iz Š e n t j u r j a — d e č k a ; Pe-
tric Lojzka iz Podzemlja — de
klico; Forneci Anica iz Mihovca 
— d e č k a ; V i d r i h Terezija iz 
Lesc — deklico; Tratnik M a r i j « tel 
I v č e vasi — d e č k a ; Pavl in M a r 
tina iz Vel . Slatnlka — deklico; 
GriČar Leopoldina iz Rumanje 
vasi — deklico; Vovko F r a n č i š k a 
iz M a č k o v e a — d e č k a : Matko O l 
ga iz Č r n o m l j a — d e č k a . 

KRON I KASJLeJ ESRt C 

Pretekli teden so se p o n e s r e č i l i 
in iskali p o m o č i v n o v o m e š k i bol
n i š n i c i ; Na 2 n i d a r š l č a Ignaca, de
lavca iz Orehovice, se je v kam
nolomu sesul plaz zemlje in mu 
p o š k o d o v a l desno koleno. Spec 
J o ž e , delavec lz Podgozda, se je 
udari l v prst desne roke. Jelene 
M a g d « , vdova iz Novega mesta, je 
padla in si p o š k o d o v a l a desno 
nogo. V r a n e š l č Anica, h č i posest-
nice iz T r i b u č , je padla z voza 
i n si p o š k o d o v a l a glavo. Urban-
č i č a Franca, delavca iz K u k e m -
berka. je brcnil konj i n mu po

l i u č e t n e vasi. K o š i r Teodor, u s l u ž 
benec, in Strbenc Dunja, š t u d e n t 
ka, oba iz LJubljane. G r e g o r i č 
Pavel, delavec z L o k e pr i C r -

č u . Prodam skupno ali posamez- nomlju lin Tome Alojzija, k m e č k a 
no po parcelah. Informacije pr i h č i iz Jerneje vasi. 
Foto C r n k o v i č , Bosanski Brod . U m r l i so: Jaksa Ana , š i v i l j a iz 

U G O D N O P R O D A M novo dvosta- Č r n o m l j a , stara 74 let. I l e n i č M a 
no vanj s ko h i š o . Informacije v rija, gospodinija iz Zorencev, sta-
Radohovi vasi pri postaji š t . 10. ra 46 let. DoVtar Tatjana, otrok 

P R O D A M 2 E N S K O kolo znamke iz Č r n o m l j a , 3 leta. Pezdirc J a -
» T r i u m p h « Naslov v upravi 11- nez, kmet iz Č r n o m l j a , 82 let. 
sta pod »25.000« (123-58) 

S P R E J M E M M L A J Š E G A m o š k e g a 
za prevoz s konj i v Ljubljani . 
Stanovanje in hrana preskrblje
na. Javite se na naslov: More 
L , Ljubljana. Smartinska c. 11 Pretekli teden so v n o v o m e š k i 

O P O Z O R I L O : V upravo Dolenj- p o r o d n i š n i c i rodile: Medja Barba-

T'1 iv>*ij><LvvUfrwyi 

Okoren Andrej , klepar iz T r ž i š č a , 
Je padel po stopnicah in si po
š k o d o v a l glavo. Novak Mi lka , 
h č i posestnika iz Dolenjih Susic, 
Je padla in si p o š k o d o v a l a levo 
nogo. Luz&r Ana , delavka iz M a -
hovnika, si je s cirkularko p o š k o 
dovala dlan, Jankovi t Marija, po-
sestnica lz Vlnje vasi, je padla 
po stopnicah i n si p o š k o d o v a l a 
levo nogo in desno roko. Hercog 
Biserka, upokojenka iz Brezovice, 
je padla na š t e d i l n i k in si opek
la trebuh. Gorenc Franc, sin po
sestnika s Podlipe, sd je pri na
kladanju hlodov p o š k o d o v a l desno 
nogo. F i d e r š e k Š t e f a n , delavec iz 
Koblarjev. si je pr i delu p o š k o 
doval prste desne roke. 

Pri DOZ je gorelo! 
Pa ne zares! Ko je namreč v Vaja ni povsem uspela pred. 

petek ob 13.45 zatulila sirena in vsem zato, ker so bili uileie-
so se pričeli iz stavbe novo
meškega DOZ valiti oblaki di-

ženci precej mladi in brez več
jih izkušenj. Vodo so sicer imeli 

raa, je marsikdo mislil, da je hitro v ceveh, pri ostalem delu 
že vsa stavba v plamenih. Toda 
ogenj je bil samo improviziran 
za gasilsko vajo, ki so jo novo
meški gasilci pripravili v poča
stitev tedna požarne varnosti. 
Prvi sta bili na mestu požara 
desetini Novolesa in Pionirja. 
Dvanajst minut po alarmu so se 
pripeljali Novoteksovi gasilci In 
tri minute pozneje z vozom in 
na kolesih železničarska gasil
ska desetina. 

Mestnih gasilcev pa od niko
der! Minilo je še pet dragocenih 
minut in končno je izsa ovinka 
pri Bergmanu pri tulil rdeči 
TAM novomeškega PGD. Neka
teri gledalci na trgu so jim pri
čeli vzpodbudno ploskati: za 
dobrih petsto metrov so potre
bovali z avtomobilom skoraj 
dvaJset minut! Ce bi ga prinesli 
tja, bi lahko prej prišli. Trije 
avtomobili stoje v garaži Gasil
nega doma, vžgati pa ni hotel 
nobeden. Šofer, k| je poklicni 
gasilec in odgovarja za avtomo
bile je na vprašanje zakaj ni 
nobeden vžgal, skomignil z ra
meni: »Ja, vžgal nI!« Kaj bi pa 
potem še spraševali? 

pa so se pokazali malce ne
spretni. Takih vaj bi bilo treba 
več, več pa je treba tudi od
govornosti pri Izvrševanju dolž
nosti. 

Ragovski most bodo popravili 
Pomlad nas je letos že dva

krat potegnila za nos, čeprav 
moramo priznati, da je bilo 
zanjo res prezgodaj. In ko je 
toplo sonce v februarju priče
lo ogrevati bregove, ko so za-
cveli zvončki, mačice in tro-
bentice, se je marsikateri No-
vomeščan spomnil Ragovega 
loga. In marsikateri zgodnji 
obiskovalec se je moral razo
čaran obrniti pred mostom, 
zabitim z deskami. Se nekaj 
časa bomo morali potrpeti. Na 
številna vprašanja in pisma 
naših bralcev, ki sprašujejo 
kaj bo z mostom, smo se obr

nili na občinski ljudski odbor, 
kjer smo zvedeli, da bodo most 
v začetku aprila popravili. 
Most v Ragov log bo zožen na 
dva metra širine, prekrili pa 
ga bodo z novimi hrastovimi 
mostnicami. Popravilo bi bilo 
opravljeno že prej, tako da bi 
bi l most prehoden že s prvimi 
pomladanskimi dnevi, toda ob
čina je morala vse svoje de
lavce usmeriti na dograditev 
otoškega gradu in druga dela, 
nujna za nastanitev delovnih 
brigad, k i bodo gradile avto 
cesto. 

USPOSABLJANJE VOZAČEV 
glavna naloga Avto-moto društva Novo mesto 

N a prv i seji novoizvoljenega 
upravnega odbora Avtomoto dru
š t v a Novo mesto so najprej izvo
lili komisije za razne naloge, nato 
pa sprejeli smernice za delo. 

V okviru d r u š t v a delujejo Stlrl 
komisije: š p o r t n a , gospodarska, 

V Ziljah bodo gradili gasilski dom 
Naše gasilsko društvo je še do

kaj mlado, ustanovljeno je bilo 
. šele konec leta 1955, kljub temu 

pa je doseglo že vrsto lepih 
uspehov. To se je pokazalo zlasti 
na občnem zboru. Iz obširnih po
ročil predstavnikov društva smo 
lahko spoznali, da si društvo 
želi čim hitrejšega napredka, 
praMičnega znanjia in kar naj
boljšega sodelovanja z mladino 
ln ostalimi množičnimi organi
zacijami. 

Član,! našega društva se prid
no uče vsega, kar mora gasilec 
znati, iz gasilskih knjižic črpa
jo teoretično znanje, navdušeni 
pa so tudi za vaje z motorko. 
Dva naša člana sta lani obisko
vala gasilski podčastniški tečaj 
v Medvodah. 

Ker je za kulturno življenje v 
naši vasi dokaj slabo poskrb-

šriint in nuitemat.ko Fuis, vpliv 
alkohola dr. Oblak, tehnologijo 
Miro T h o r ž e v s k l , transport pa 
Smrekar. T e č a j je organizirala 
p o d r u ž n i c a / . d r u ž e n j a Š o f e r j e v In 
avttunehaiiikov Lit S v Novem 
mestu. 

s strokovnim Izpitom Je marsi
kateremu ioferju o m o g o č e n a tuđi 

Potrudimo se, da bo triindvajseti marec 
zapisan v zgodovini jugoslovanskih narodov 
kot simbol naše enotnosti v naporih za izgrad
njo boljšega življenja. 

Ijeno, se je d r u š t v o domeni lo z 
m l a d i n o i n bomo z a č e l i g r a 
dit i gasi lsko prosvetni d o m , k; 
bo s l u ž i l m l a d i n i za pr iredi tve , 
gas i lcem p a za sestanke, orod
jarno l n podobno. Č l a n i bodo p r i 
g r a d n j i pomagal i s prostovol j 
n i m delotm i n d a r o v a l i apno, 
pesek, les i n drugo. Z a ostala 
sredstva, k i j i h bomo potrebo
v a l i za s trokovna dela, i n za 
gradbeni materia l , k i ga s a m i 
n imamo, bomo pros i l i za p o m o č 
o b č i n o i n okra j . F. P. 

S A H v Črnomlju 
V petek Je mojstrski kandidat 

J o ž e Siska odigral v Č r n o m l j u 
simultanko na 21 deskah i n dobil 
16,5 t o č k , tri partije je remiziral 

in tr i izgubil. Zmagali so: J o ž e 
M u š t r a , Tone Plut in V o j i n K a -
ra ibegov ič , remiziraii pa Polde V e -
trlh. Kosta V a n o v i č ln Tone M a -
l e r i č . Č r n o m a l j s k i š a h i s t i se to
v a r i š u Š i š k i zahvaljujejo za obisk 
ln lepo igro. 

V nedeljo 16. marca bo ob deve
tih dopoldne m e s e č n i brzotumir 
SD Č r n o m e l j . Za prve tr i zmago
valce so pripravljena p r a k t i č n a 
darila! Vabljeni vel-88^1*11 iS 
mesta in okolicet 

*. M. 

š o l s k a in propagandna. Š p o r t n a 
komisija bo skrbela za š p o r t n e 
prireditve, gospodarska za dobro 
in vestno poslovanje, šolska za 
u č e n j e novih v o z a č e v , propagand
na pa bo seznajala javnost z na
meni d r u š t v a in njegovo dejav
nostjo. 

N a j o d g o v o r n e j š o nalogo i m a Šol
ska komisija. T a je tudi le na 
š i r o k o zastavila delo. V tečajih 
za v o z a č e motornih vozil bo uspo
sobljenih letos okoli 200 novih 
v o z a č e v . S p r i č o n a r a š č a j o č e mo-
torizaclje in velikega zanimanja 
so t e č a j i za v o z a č e motornih vozil 
nujno potrebni. E n tečaj je v 
teku, za drugega, k i se bo začel 
takoj, ko bo prvi končan, je že 
sedaj nad 60 prijav. 

Upravni odbor d r u š t v a je skle
ni l tudi nastaviti stalno m o č v pi
sarni d r u š t v a . Prav tako bo dru
š t v o s k u š a l o organizirati manJBo 
usluznostno popravljalnlco koles 
in motornih vozil, za katero Je v 
Novem mestu velika potreba. 

Vestno 

TRGOVSKO 
P O M O C N i v O 

sprejme takoj 

»DROGERUAK 

Novo mesto 

Javite se pismeno 
aJl osebno. 
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25 milijonov lir 
so ukradli 

Pired kratkim so v Milanu (v 
ItaMJt) doživeli gangsterski na
pad, k i je na las podoben »ve-

Rakete proti gozdnim 
požarom 

V Z D A so sestavili nov tip 
jvaiket — za mirnodobske name
ne. Uporabljali j ih bodo proti 
gozdnim požarom, k i v mnogih 
deželah vsako leto povzroče ve
likansko škodo. Raketa vsebuje 
30 litrov močnega kemičnega 
sredstva za gašenje. Raketa ga 
razprši podse v obliki dežja in 
aajame 400 kvadratnih metrov 
ppostora. 

4 kg težka postelja 
Konstruktor Matošković ima 

ie nekaj patentov na razne izu
me. Zadnji njegov izdelek je 
zložljiva postelja za dom i n le
tovanja, k i jo mimogrede lahko 
spremeniš v fotelj ali ležalnik 
s sončnikom. Postelja je težka 
le 4 kg in pol, veljala pa bo 
7000 din. Lesno-iindiustriijsfeopod
jetje- na Reki bo že v nasled
njih mesecih izdelalo okrog 15 
tisoč takih postelj. 

likopoteznim« akcijam modernih 
banditov v Ameriki . Skupina 
štirih oboroženih tatov je s to
vornim avtomobilom ustavila 
oklopni avto neke milanske 
banke. Skočili so iz kamiona m 
ustrahovali Šoferja banke in nje
govega spremljevalca tako dol
go, da so preložili denarne vre
če na svoj kamion. Za gangster-
j i in 25 milijoni bankovcev, k i 
&o bil i v vrečah, ni nobenega 
sledu, čeprav jih vsa italijanska 
policija mrzlično išče. 

Omejevanje porodov 
v Indiji 

V IndiJl imajo čedalje več 
porodov, k i otežkočajo vse so
cialne ukrepe- Prenaseljenost 
dežele je napotila indijsko vla
do, da je sklenila uvesti kon
trolo porodov. V tisočih indij
skih vaseh so začeli bre-zp'ačno 
razdeljevati ženam table 'e za 
preprečevanje spočetij a. Viada 
namerava zgraditi nekaj tovarn 
za izdelovanje teh tablet, da bi 
l ih imele oblasti dovolj na za
logi. 

Pozdrav gradite- \ 
ljem avtoceste j 
Slišali smo, da je mla- " 

dina na VI. kongresu " 
Ljudske mladine Jugo- • 
slavije sklenila zgraditi • 
do 29. novembra 195B j 
avtocesto Ljubljana — ! 
Zagreb. Tega smo se • 
zelo razveselili, saj bo • 
gotovo tudi kdo izmed • 
nas, k i služimo vojaški i 
rok, med temi mladinci. • 
Veseli smo tudi zato, • 
ker bo ta cesta velikega «. 
pomena za Dolenjsko; i 
pomagala bo našemu i 
kmetu iz zaostalosti in j 
razkrila marsikateremu ; 
tujcu dolenjske lepote. • 

Vsem mladincem, ki • 
bodo pomagali pri gra- j 
ditvi te ceste, želimo • 
mnogo uspehov vojaki iz : 
Kragujevca: Jože Fric, : 
Jože Grm, Franc Gačnik, 
Franc Buldin, Janez Gal, : 
Ivan Drnovšek, Ivan Ho- * 
čevar, Jože Perše, Ma- J 
tijaVrbnjak, Stanko Po- • 
Iajnar in Stanko Hab. * 
janič. ? 

99 S 
v e> 

n caf 

z r u m c m • « 
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Pred Metropolom stoji Fiat 
L M 117.. Živahno ponedeljkovo 
jutro j e ' i n avtobusi so tako 
polni, da se z zadnjim koncem 
vlečejo skoraj po tleh. Na ne. 
katerih linijah j ih vozii ta dan 
celo več. 

»Ste kaj pi l i , šofer?« 
V mali recepciji hotela Me

tropol zavlada za trenutek t i 
šina. Vsi mislimo na 7. točko 
Uredbe o cestnem prometu 
L R S , k i prepoveduje vožnjo v 
vinjenem stanju po / javnih ce
stah. Med izvrševanjem službe 

KuhoTjevi na Dobah dobivajo p i s m a . . . 
SPOŠTOVANA DRVZINA KUHAR! 
Doma pri sprejemniku sem poslušal oddajo »Pokaži, kaj 

znaš«. Kot glasbenik in skladatelj sem Vas ocenil za prvo 
mesto in to po vesti in poštenju, ker ste zaigrali ritmično in 
muzikalno z veliko smisla za muziko. Čudim se komisiji, da 
$o ocenili pevca kar z desetimi točkami. In to za petje dveh 
bedastih šlagerjev. Torej tak namen je, gojiti »zamorsko« 
glasbo. Čestitam Vam k moralni prvi nagradi, taka ocena je 
splošna od vseh Ljubljančanov, s katerimi govorim. Vztra

jajo pri Vašem ansamblu in muzicirajte še z večjo vnemo 
in veseljem. Uspeh ne bo izostal! Celoten kvintet z Vami na 
čelu pozdravlja 

prof. JANKO GREGORC, skladatelj 
Ljubljana, dne 24. februarja 1958 

•- ••••••••• .«..•..«• 

Zakon in poklic 
V Jugoslaviji pride na vsakih 

sto sklenjenih zakonov 12 lo
čitev. Zanimivo je, kako na 
trdnost zakonske zveze vpliva 
poklic. Statistike pokažejo, da 
so najmanj stalni zakoni med 
zakonci istega poklica — v tr
govini. Na sto takih zakonov 
pride kar 54 ločitev. Med za
konci, kjer sta oba v admini
strativni službi ali na vodilnvh 
položajih, je na sto zakonov 32 
ločitev, pri zakoncih s svojimi 
dohodki na sto zakonov 41 lo
čitev, med rudarji in uanetmki 
na sto zakonov 24 ločitev. Izje
ma so zakoni na vasi, kjer je 
na sto zakonov le pet ločitev, 
čeprav sta oba zakonca istega 
poklica. 

Pozdrav iz Ćuprije 
Vse Ziuibimčame, starše, brate, 

sestre, fante in dekleta prav 
lepo pozdravljam. Skoraj se 
bom poslovil od vojaškega stanu 
in zelo se veselim svidenja. Tu 
mi j© najboljši prijatelj Dolenj
ski list, k i mi vsak teden prine
se novic iz domačih krajev. 

Priporočam vsem tistim, ki 
:ma»jo koga izmed svojcev pri 
vojakih, da mu naroče Dolenj
ski list, zelo ga bo ( vesel. 

Alojz Ilar iz 2ubine 

Dopisujte v Dolenjski list; 
to je boljše kot jeza, češ no 
nas pa nič ne pišejo . . .«•! 

Ing. Slobodan R. in ing. Milan B. 
pelinkovčka kaj 

ne sme voznik uživati nobeni a 
alkoholnih p i j a č . . . 

»Ravno sedaj sem spil en ko
njak.« 

»Torej, ko ste- že zaključili 
vožnjo?« 

Anton G., poklicni šofer, ki 
je pravkar pripeljal iz Brežic 
nabit avtobus potnikov, je ne
gotovo prikimal: 

» . . . Da.« 
Prometnik France mu je s 

pinceto ponudil ustnik: 
»Saj lahko takoj vidimo. Na

taknite tole na cevko in pazite, 
da je ne zdrobite . . .« 

Zazdelo se mi je, da je šofer 
malce zardel, pa vseeno je pre
vidno natikal stereliziirani ust
nik na ampulo z nekakšno ru
meno soljo. Ce bo sol poze'e-
nela, ko bo pihnil skoznjo, je 
to znak, da Je spil še kaj več 
kot konjak. 

Porazne ugotovitve pri šoferjih avtobu
sov — Kaj so ugotovili organi Tajništva 
za notranje zadeve 0L0 Novo mesto na 
, preizkušnji z ALC0TEST0M 

"Sedaj pa napihnite mehur!« 
Sol je pozelenela . . • 
Taki preizkušnji pravijo A L -

COTEST. Alcotest je pravza
prav samo pripomoček, s kate
rim lahko dokažemo vozniku, 

Sol je pozelenela dvakrat bolj! 
Kaj bi, ko pa td prekleti go
stilničarji vlijejo toliko ruma 
v č a j . . . 

»Ste kaj pi l i , šofer?« 
Jože V., šofer avtobusa na 

progi Novo mesto—Krško, je 
odkimal: 

»Nič. Aja, en čaJ sem popil 
. . . z rumom!« 

Akcija, k i jo je prometni od
delek novomeškega TNZ pr i 
pravil v popolni konspiraciji, je 
uspela: vsi testirani so bil i iz
nenađeni. 

Šofer avtobusa Lojzek, k i jc 
tudi »napihnil«, je previdno 
vprašat: 

»Ali ne bi potem smel spiti 
niti flaške piva, če ves dan vo
zim, pa sem potem res žejen?« 

Pravzaprav uredba prepove
duje kakršenkoli alkohol, toda 
za eno »f laško« piva ali za čaj, 
v katerem Je res samo šilce 
ruma, bo alkotest tako malo 
pozelenel, da »oko postave« te. 
ga sploh opazilo ne bo- Torej, 
Lojzek, zavoljo piva si lahko 
brez skrbi, kar pa je več . . • 

Tudi z Vinice je avtobus 
pravkar pripeljal. 

»Ste kaj pi l i , šofer?« 
»En Čaj sem spil.« 
»Pa je bilo kaj noter?* 
» J a . . . nekaj ruma je bn.o 

menda!« 

sta radovedna, če bosta njuna 
pozelenela... 

ki se upira odvzemu krvi za 
pregled količine alkohola v 
njej, da je zavžil nedovoljeno 
količino pijače. 

Tudi Karel M . je ta ponede. 
ljek pripeljal avtobus iz Brežic. 

»Ste kaj pi l i , šofer?« 
»En čaj z rumom.« 

Kako je pihal šofer Miki 

P O Z D R A V G R A D I T E L J E M A V T O CESTE L J U B L J A N A — Z A G R E B 

Z znojem mladih brigadirjev 
Spet se bliža pomlad, prav taka po

mlad kot leta 1948, pred desetimi leti. 
Tudi todaj je bilo vse živo med mladi
no. Takrat smo bi l i tudi mi še mladinci 
ln tudi nas je zajel polet. Udeležil sem 
ie del na avto cesti Zagreb—Beograd. 
Pr iše l sem na cestb takoj ob začetku 
del, zapustil sem jo pa, ko je bi la izro
čena prometu. Nepozabno mi je ostalo 
v spominu vse, kar sem v teh treh letih 
doživel. Nepozabna so junaš tva , neizbri
sen je l ik Titove mladine, k i se je izra
z i l v borbi za izgradnjo prve petletke. 
Neverjetno je, kaj mladina v svojem 
zaletu lahko napravi. In danes, prav 
kot pred desetimi leti, se mladina spet 
pripravlja na delo. Po vsej naši domo
vin i se mladinci in mladinke z veseljem 
pripravljajo na zgraditev ceste Ljub
ljana—Zagreb. 

V dosedaj zgrajeno avto cesto Beo
grad—Zagreb, je vloženo dosti truda. 
Trasa ceste je zalita z znojem mladih 
graditeljev, k i so v trup ceste vgradili 
17,660.187 m 3 zemlje. Večji del te zemlje 
je b i l prevožen s samokolnicami. Pre
vozil i smo 635.766.732 samokolnic zorn
ije! Ves čas med delom je mladina tek
movala. Spominjam se če tvorke i / , bri
gade »Alije Sirotanovića«, ki je v tek

movanju na čast rojstnega dne marša la 
Tita prekorači la dnevno nalogo za 500 
odstotkov. Nešteto je bilo podobnih 
primerov, k i so bi l i v ponos brigadam. 

Razni material — pesek, kamen in 
drugo — so vozi l i na gradbišče iz 36 
različnih nahaja l išč iz vse naše domo

vine. Delo z asfaltom šteje mc d najtežje. 
V zgornji in spodnji sloj ceste je vgra
jeno 98.680 ton asfaltne mase. Avtomo
bilska cesta Beograd—Zagreb je dolga 
382 km, od tega je 273 km betonske ce
ste, 74 km asfaltne in 35 km je oblože
nih s kockami. Cesto veže 285 večjih 
mostov v skupni dolžini 1192 m. Eden 
največjih je most na Bosutu, dolg 140 
metrov. Tudi viadukt pri Novskem spa
da med največje objekte avtoceste, dolg 
je 155 m. Samo vanj je vgrajenih 132.000 
betona in 150.000 kg železa. Dolžina 
nadvozov na tej cesti znaša 386 metrov. 

Takrat je naši l i l a d i n i priskočilo na 
pomoč tudi 24 inozlmskih brigad s pre
ko 2000 mladine. Veliko pozornost smo 
posvečali kulturno-prosvetnemu delu. 
.Okoli 20.107 mladincev ni bilo pismenih, 
pa smo j ih mi naučil i pisati. Z raznimi 
predavanji smo mladino seznanjali tudi 
s polit ičnim stanjem doma in v svetu. 
Brigadirj i smo imeli tudi špor tne dneve 

in priredil i smo več kul turnih festiva
lov. V s i mladinci so z veseljem sodelo
val i pri predvojaški vzgoji, vedoč, da 
j im bo to koristilo ko bodo v vrstah 
J L A . • 

Skratka: mladina v brigadah se lahko 
vsestransko udejstvuje in izobražuje, 
zato je geslo: »Mi gradimo socializem, 
socializem gradi nas*<, povsem umestno. 
Zadnji zbor mladine na cesti Beograd— 
Zagreb je sklical komandant š taba, k i 
je predal zastavo Belopoljski brigadi, k i 
je zmagala na zadnjem tekmovanju. Ob 
tej pri ložnosti je komandant rekel: 
»Uresničena je zamisel tovariša Tita. 
Trud 35.000 graditeljev je rodil sad. 
Avtocesta bratstva in enotnosti veže za 
vedno dve bratski mesti, dve bratski 
republiki.« 

Se ne bo minilo leto dni, ko bomo 
lahko rek l i : Cesta Ljubljana—Beograd 
bo za vedno postala vez med tremi brat
skimi republikami in za vedno bo ve
zala naše narode. 

Zato pošil jamo vsi »stari*« brigadirji 
z avto ceste Zagreb—Beograd tople to-
var i ške pozdrave mladim graditeljem 
avto ceste Ljubljana—Zagreb! 

Bojan Fabjan 

Seveda nismo imeli v načrtu 
samo avtobusov in kar prvi, ki 
je prišel za njimi na vrsto, je 
bil šofer poštnega avtomobila: 

»Nič nisem pil!«-
»Tudii zjutraj pri Ferliču ne?« 
»Sem pil čaj, ovaj, z žga

njem . . .« 
Na Glavnem trgu je bila to

krat sfearaj gneča. Seveda, prvi 
ponedeljek v mesecu je. Pešci, 
kolesarji, kamioni, otroški vo
zički — vse to je promet in 
nihče ne sme biti pijan! 

»Pihali« so v Putnikovem lo
kalu. Šoferje amaterje je za

stopal obrtnik R. D. in samo po
trdil statistiko, k i pravi, da za
krivijo več nesreč vinjeni ama
terji kot pa poklicni vozniki. Sol 
je namreč . . . 

Vsako ampulo je komisija za
pečatila in jo vložida z oznako 
nazaj v škatlo. 

M i k i , ki vozii »Kapitana« za 
Kmetijsko posestvo, se je pri-
srnejal v lokal: 

»Zdaj ste ga pa dobi l i . . .« 
Pihnil je z vso sapo. »Madona, 
to je treba pa fino pr i t i sn i t i . . .« 

Toda — sol je ostala rumena! 

»Samo eno mešanco . . .te 
Nas džip je potem odbrzel 

napreJ. Računali smo, da bj se 
ustavili pri kakšni gostilnici ob 
poti, toda nikjer nobenega avto
mobila, kot pometeno vse tja 
do Krške vasi, kjer je neki šo
fer sam samcat žulil malinov. 
ček z navadno . . . Obveščeval
na torej že deluje, čeprav ni 
minila niti dobra ura, odkar 
smo zacelil 

Saj res, traktorista v Šent
jerneju bi kmalu pozabil! Brez 
registrske tablice, brez signal
nih luči in brez vsakršnih do
kumentov je pridrvel po Asfal
tu državne ceste I. reda. 

»Ste kaj pili?« 
»Nič.« 

Miličnik je pripravil mehur
ček. 

»Ja, nekaJ sem fruštkal. Eno 
mešanco sem spil.« 

Nastavil je ustnik ln . . . niti 
ni še pihnil, že je začela sel 
zeleneti; ko je odložil, je bila 
ampula zelena od vrha do tal! 

Spoštljivo smo pogledali trak
torista in odstopili za korak, ko 
je zatrepetala vžigalica za pe
čatni vosek, kajti taka »mešan-
ca« lahko tudi eksplodira • . . 

Hrvaški šofer na avtocesti pri 
Brežicah je rad napihnil mehur, 
ker je imel Čisto vest. Tako 
ga je zanimal alcotest, da bi 
kar še malo ostal, »aH kad mi 
se žuri u Celje po sumpornu 
k i se l inu . . . Dovidiženjat...« 

Tudi pešec ne sme pijan na cesto 
Avtocesta Je užitek za šoferja. 

Inozemci, posebno Italijani, kaj 
radi spuste svoje »Alfe« in 
»Lancie« ln »Simce« na 140 km 
na uro. Tudi naša Campagnola 
je kar mimogrede zlezla na 100, 
da je antena žvižgajoče bičala 
po zraku. Domačimi tam okrog 

pa se tega premalo zavedajo: 

kar s kolesi in mopedi se pre 
važajo v službo in drugam po 
avto cesti, ker »je nekdo reke'^ 
da se po ta rdečem lahko vod
jo«, ne pomislijo pa, da jih tak 
podivjan »Ford« aLi »Mercedes« 
lahko kar mimogrede zbije na 
oni svet. • . 

Za promet je lahko nevaren 

DOKAZ JE ZAPEČATEN . . 

tudi pijan pešec. V Trebnjem 
je pihnil v mehur Anton S. Z 
ženo sita bila tako pijana, da 
sta kar po sredi ceste vihrala 
domov. Zdajci je pridrvel po 
glavni cesti avtomobil- Mož so 
je še nekako odzioal h kraje*, 
žena se je pa razkoraku a me* 
jala sredi ceste. Zavore so pre
sunljivo zaječale. Šofer j 3 usta
vi l samo meter od pijanke. Kdo 
bi bil kriv? 

V Žužemberku in Toplicah" 
srno čakali zaman. Vse gostilno 
so bile prazne. Alarm je od
jeknil v vse kotičke okraja in 
vsak šofer, k i smo ga srečali, 
je kar takoj priznal, koliko jo 
spil. 

Od 24 testiranih voznikov jih 
je imelo 6 v krvi večje koli
čine alkohola. Ker je bila akci
ja v ponedeljek poizkusna, bo 
TNZ Novo mesto samo obvjsti-

Takole ga je napihnil šofer 
Miloš K. Pred njim na mizi 
ležita škatli z aleotesti. V vsa-' 
ki je deset ampul s »čudežno« 

solja 

lo podjetja, za katera ti šoferji 
vozijo, prihodnjič (alcotest bo 
sedaj stalna oblika kontrole šo
ferjev) se bodo morali vinjeni 
vozniki zagovarjati pred sodni
kom za prekrške, . . 

Marjan Moškun 

Domača zdravilo; 
Pred vojno je Jugoslavija 

uvažala 90 odstotkov zdravil, 
danes pa naša domača farma
cevtska industrija krije 80 od
stotkov vseh naših potreb po 
zdravilih. 

Pohištvo iz polivinila 
»Metalplastika« v Makarski bo 

začela letos izdelovati pohištvo 
v kombinaciji lesa in plastičnih 
mas. Predvsem bodo to stoli ln 
mize. 

49. Moj oče je vedel, kaj Je treba storiti. Po
slal je služabnika na bazar, nato pa odšel v hišo in 
prinesel na verando vse sadje, kar ga je bilo doma, 
ter ga stresel na tla. Opica je zmajala z glavo, češ 
da je to premajhna odkupnina. Cez nekaj minut je 
služabnik prinesel velikansko posodo banan. Pavian 
je pri priči zlezel z drevesa in bilo je čudovito, 
kako je prinesel na tla košaro. Otročiček je v košari 
ležal spet na verandi in mirno spal, pavian pa je 
sê deJ na kupu banan in s čudnim kričanjem klical 
še druge opice na pojedino. 

50. Komaj smo otroka odnesli v hišo In zaklenili 
vrata na verando, smo že slišali, kako se opice z 
vseh strani približujejo, kriče in se kličejo, skačejo 
od drevesa do drevesa in nato na našo streho — 
hum, hum, bum. Cez kakih deset minut je bila 
veranda že pravi parlament glasnih opic, ki so se 
mastile s sadjem in zraven vsevprek blebetale. 
Odtlej smo zelo pazili na otroka. Cc Je ležat na 
prostem, je moral biti vedno kdo pri njem, bodisi 
moški ali ženska, in ga s palico v roki varovati 
ugrabljenja. 

51. Ko sem se zdaj spomnil, kaj se Jo |. -d leti 
pripetilo moji sestri, sem poklical karavanarje, ki 
so bili še vedno tukaj, in jim povedal, da Je »mrala 
opica nekoga okrasil. Na žalost se je pokazalo, da 
imam popolnoma prav, kajti eden Izmed njih Je 
ravnokar obdolžil svojega hlapca, da mu je ukra
del denarnico. Svetoval sem jim, naj kupijo nekaj 
banan in jih nastavijo pod drevo; opica ho prej 
ali slej zlezla na tla, pustila denarnico vnemar In 
pobrala banano. Najprej sem se moral sramovati 
svojega slona, zdaj pa me je razjezila še opira. 

52. Spet sem šel v mesto. Pri sebi sem Imel pali
co z bodicami, da bi slona, če bi hotel pohezljatl, 
naučil, kako ae mora vesti. Ustavila sva se pred 
zlatarjevlml vrati. Ko naju je zlatar videl, Je prišel 
ven ln me vprašal: »Ali bi radi zlate obročke s* 
okle tegale slona?« — »Njegovi okli so prelepi, d» 
bi Jih mallčill t obročki.« — »Toda moji obročki 
bi mu zobe Je fie polepšali.« Zavrnil sem ga: »Me
ščani si domišljate, da tinto, kar Izdelujete, polep-
šuje vse stvari. Zakaj potem ne polepšate svojega 
uma/aneKa mesta?« 


